
Staro se umika novemu
Naspnrtj stavbe občinske skupščine je zrasla štirinadstropna 

ovna zgradba — stare pritlične hišice se umikajo bodo
čemu družbenemu centru
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sovati posamezne probleme, 
ker so nam več ali manj zna
ni. Navedli bi nekaj važnejših 
socialnih problemov. Skoraj 
v vseh aktivih ZM po gospo
darskih organizacijah so naj
bolj pereči problemi neureje
ne stanovanjske razmere in to 
posebno mladink. Mladina ču
ti vsak dan večjo potrebo po 
samskih stanovanjih, sodob
nih obratih družbene prehra
ne, širših družbenih centrih in 
po izobraževanju. Toda vsi ti 
problemi se pojavljajo iz leta 
v leto. Čutimo nujnost, da 
začnemo s kontinuiranimi ak
cijami, kot so samska stano
vanja, izobraževanje in pode
ljevanje štipendij. Zavedati se 
moramo, da uredba ZIS ni bi
la izdana zato, da ostaja polo
vica neizkoriščenih sredstev v 
skladih, namenjenih za štipen
dije, ampak zato, da začnemo 
smotrno izkoriščati ta sred
stva in zagotovimo uspešno 
kadrovsko politiko — da v pri
hodnosti ne bomo ugotavlja
li, kako nam primanjkuje 
strokovnjakov. Sodimo, da je 
treba s tako prakso enkrat za 
vselej prekiniti in začnemo s 
smelim in treznim presoja-
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ZA SODOBNO ORGANIZACIJO
IN VSEBINO ŠOLE

Svet za šolstvo, prosveto in kulturo je med letom mno
gokrat razpravljal o raznih problemih šolstva in varstvenih 
ustanov, pri čemer je nemalokdaj naletel na primere, ki 
kažejo na zelo resno in zaskrbljujoče stanje na področju 
teh pomembnih družbenih služb. Zato je sklenil s stanjem 
in problemi teh služb seznaniti skupščino, ki naj bi d vsem 
tem povedala svoje mnenje in določila svoja stališča, na 
katera se bo svet lahko opiral pri svojem bodočem delu.

Osnovna naloga osnovne 
šole je, da nudi učencem kva
litetnejši -pouk po predpisanem 
predmetniku. Učenci morajo 
v osmih letih pridobiti toliko 
znanja, da so sposobni šola
nja na šolah II. stopnje.

Seveda pa je za šolanje v 
osnovni šoli potrebno dati šo
lam tudi pogoje, da lahko 
izpolnjujejo predpisani pro
gram. To pa je zvezano z 
znatnimi materialnimi sred
stvi za opremo in učila v šo
lah, z ustreznimi šolskimi pro- 
sitori in s kvalitetnimi peda
gogi.

Učiteljstva v nižjih razredih 
osnovnih šol je dovolj, proble
matično pa je stanje glede 
tega v višjih razredih osnov
nih šol s predmetnim poukom. 
Za ta pouk je potrebna vsaj 
višja ali celo visoka izobraz
ba, pri čemer velja še -posebej 
omeniti pomanjkanje učiteljev 
matematike, fizike in tehnič
nega pouka.

Predvsem pa je treba za
gotoviti pedagoškim delavcem 
tisto družbeno vlogo in po
membnost, kakor jo imajo de
lavci v drugih delovnih orga
nizacijah. Ta pomembnost pa 
mora poleg ostalega imeti tu
di materialno obliko, izraženo 
v osebnih dohodkih in nivoju 
družbenega standarda. Mladina 
bo -bolj zainteresirana za štu
dij na pedagoških šolah, če 
bomo pravilno vrednotili in 
nagrajevali pedagoško delo.

Posebno problematična je 
opremljenost naših šol z učili. 
Za pouk v reformirani šoli so 
predvsem v višjih razredih po
trebna učila, katerih pa moč- 
čno primanjkuje. Manjkajo tu
di ustrezni prostori za shra
njevanje učil. Ti problemi so 
pereči na starih šolah; na šoli 
Kette-Mum teh problemov ni, 
v novi šoli v Jaršah pa ;bo 
uveden najsodobnejši kabinet- 
ski pouk.

Vsekakor bo treba v prihod * v

njem in v naslednjih letih po
svetiti več skrbi za ureditev 
in usposobitev starih šol, da 
bodo le-te zadostile pogojem 
reformirane šole.

BREZPLAČNI UČBENIKI
Dosedanje pojmovanje brez

plačnega šolanja je obsegalo 
le stroške za učno-vzgojno in 
ostalo osebje šole in za mate
rialne izdatke. Zaradi bistve
nega pomena osnovne izobraz
be za nadaljnje šolanje in da 
bi se pogoji za šolanje čimbolj 
izenačili za vse osnovnošolske 
otroke, predlagamo, da so v 
brezplačno šolanje vključeni 
tudi stroški šolanja, ki so šli 
doslej v -breme staršev; to so 
predvsem učbeniki. Za uresni
čenje tega predloga bi v šol
skem letu 1965/66 za vse učen
ce od prvega do četrtega raz
reda potrebovali 2,325.340 di
narjev. Seveda bi samo prvo 
leto v vsakem razredu dobili 
vsi učenci nove učbenike, na
to pa bi jih konec vsakega 
šolskega leta vračali v šolsko 
zalogo učbenikov. Predvide
vamo, da bo letno okoli 25 % 
učbenikov iztrošenih in ne
uporabnih in bi bilo zato tre
ba vsako leto nadomestiti le 
četrtino teh učbenikov.

(Nadaljevanje na 4. strani)

---------------------- --

njem urejati politiko štipen
dij.

Ce izhajamo iz dejstva, da 
je Zveza mladine družbenopo
litična organizacija naše mla
dine, ki je v svojih izhodiščih 
globoko zakoreninjena v na
rodnoosvobodilnem boju, v 
SKOJ in bi morala biti tesno 
povezana z delovanjem osta
lih družbenopolitičnih organi
zacij, moram ugotoviti, da po
litično usmerjanje naših akti
vov ZM ni bilo na zadovoljni 
ravni. Prav tako je živo dej
stvo, da so nekateri aktivi, če
prav ne po svoji krivdi, stali 
povsem ob strani razvoju 
družbenogospodarskih zakoni
tosti.

Mladina se je res dostikrat 
zapirala v ozek krog svojih 
problemov, vendar predvsem

zato, ker je niso upoštevale
v taki meri, kot bi jo morale 
upoštevati ostale družbenopo
litične organizacije.

Večkrat mislimo, da mladi
na ni sposobna razpravljati o 
problemih, s katerimi se 
ukvarjajo organi samouprav
ljanja, KS in SZDL, skratka, 
da ni sposobna presojati in 
razpravljati o najpestrejših 
družbenih problemih. Taka 
mentaliteta mladino odbija in 
jo usmerja na ozka področja 
delovanja in reševanja izključ
no mladinskih vprašanj. Zave
dati pa se moramo, da celotne 
problematike na konkretnem 
področju ne moremo deliti v 
probleme mladih in starih, 
temveč da so to naši skupni 
problemi. To narekuje tudi 
potrebo vseh nas po večjem

vplivu mladine na celotno pro
blematiko družbenega dogaja
nja.

Pri vsem tem pa je seveda 
prvi pogoj, da si mladinke in 
mladinci s svojim delom ust
varimo mesto, ki nam v naši 
družbeni ureditvi pripada. Pri 
svojem delu moramo pokazati 
več samoiniciative, biti mora
mo odločni, smeli, demokra
tični in resnično predstavljati 
»avantgardno silo« naše druž
be. Sleherni mladinec naj se 
vključuje v spoznavanje in re
ševanje problemov družbene
ga razvoja, kl oblikujejo pri 
njem novo zavest j— zavest 
samoupravljavca in samostoj
no osebnost. Le s takim de
lom bomo koristili razvoju 
naše socialistične družbe in 
sebi. IVAN KUHAR

OBČINSKA SKUPŠČINA MOSTE-POLJE
čestita občanom in delovnim kolektivom za

Dan republike
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Delovni kolektivi 
čestitajo za 29. november

PROTEKTOR-VULKAN
ŠMARTINSKA 64

BRIVNICA IN ČESALNICA
MOSTE. POKOPALIŠKA 10

MIZARSTVO Moste
V. PREGARCEVE 8 a

OBlOGrA
POLJE 20

1 Z € II1 T
LJUBLJANA-POLJE 356

E L L U X
PARTIZANSKA 27

Soboplesk
POKOPALIŠKA 11

DIM
LJUBLJANA—POLJE

Soboslikarstvo 
in pleskarsivo

LJUBLJANA-POLJE 27

Dimnikarsko podjetje
MOSTE, POKOPALIŠKA 12

Litografija
MOSTE, POD JEŽAMI 10

ELEKTROORHOVA
LJUBLJANA-POLJE 27

0 L M A
POKOPALIŠKA 4

Mizarstvo in tesarstvo
ZADOBROVA 25

PETROL Zalog
LJUBLJANA—POLJE

a

Obrat v Crevarni, ki ustvarja največ deviz

V Črevarni že doslej za 12 
odstotkov presežen načrt izvoza

Ondan me je na Poljanski 
cesti ustavil znanec in mi med 
pogovorom dejal: »Ti, ki rad 
hodiš po podjetjih, oglej si 
Crevarno, dober streljaj je od 
tu, ob parku med mostom in 
železnico.«

Vstopim v pritlično hišo 
uprave na Poljanski 95 in sre
čam tehničnega direktorja An
tona Bergmana.

»Ogledali bi si radi našo 
Crevarno? Samo trenutek po
čakajte.« Odhitel je v pisarno 
in me že čez hip povabil. Po
tem me je peljal po njihovih 
obratih. »V tem prostoru sor
tiramo in pripravljamo suha 
ali pa slana naravna čreva, 
nižje doli topimo loj, še po
sebej zanimivo pa je poslop
je, kjer izdelujemo umetna 
čreva.«

Kar pritegnila me je njego
va razlaga, saj doslej nisem 
vedel dosti o umetnih črevah, 
v katera so zaviti polsuhi 
mesni izdelki. »Samo z umet
nimi črevi je težko«, je spet 
povzel besedo. »Nimamo do
volj reprodukcijskega materi
ala, predvsem pa nam pri
manjkuje črnega natron pa
pirja. Ne moremo in ne mo
remo ga dobiti toliko, da bi 
zadoščali potrebam naše pro 
izvodnje.«

Na, pa sva pri težavah. To
variš Bergman mi je povedal, 
da tovarna v Maglaju zaradi 
tehničnih ovir ne izdeluje čr
nega natron papirja — treba 
ga je uvoziti. Samo odobritev 
jugoslovanske banke za zuna
njo trgovino še dobijo, pa bo 
spet vse v redu.

Med pogovorom in ogledom 
novih strojev in naprav, pre
urejenega vodnjaka in moder
nega kaloriferja sem ga neho
te vprašal tudi o izvozu. To
variš Bergman, ki je obenem 
tudi izvozni referent, s? je na
smehnil:

»Za. začetek naj vam za
upam, da smo sedaj — sredi 
oktobra — že presegli naš iz
vozni načrt za 12 odstotkov. 
To pomeni, da smo doslej iz
vozili za skoraj šestdeset tisoč 
dolarjev. Izvažamo le narav
na čreva, in to najvt,. od maja 
do septembra. Prve metre 
črev smo sami izvozili pred 
dvema letoma, poprej pa smo 
izvažali preko raznih posred
nikov. Poiskali smo si nova tr
žišča v tujini, letos celo v 
obeh Nemčijah.«

Kvaliteta izdelkov Crevar- 
ne ima izreden sloves, saj do
slej niso prejeli niti ene re

klamacije. To pa za podjetje, 
ki bo letos ustvarilo 340 mili
jonov dinarjev pri šestdesetih 
zaposlenih, že veliko pomeni!

Izrabil sem priliko in načel 
še problem kadrov in stano
vanj. s

»Kadri v črevarski industri
ji so nenehen problem! Pri 
nas jemljejo navadno vsako
gar, ki se želi zaposliti v naši 
proizvodnji. V naši državi ni 
nobene strokovne šole te vr
ste, zato jih moramo usposab
ljati sami in jih priučiti na 
zahtevno delo. Delovni pogoji 
po vseh črevamah niso ravno 
najugodnejši in nam zato pri
manjkuje strokovnjakov. No, 
pri nas smo se nekako znašli. 
Naši ljudje bodo vodili dela z 
naravnimi črevi po raznih 
klavnicah, tako da si bomo sa
mi zagotovili dovolj kvalitet
nih polfabrikatov. Prav to 
nam bo omogočilo, da bo slo
ves naših izdelkov ostal na 
sedanji višini in ne bo težko 
doseči izvoznega načrta v pri

hodnjem letu — sedemdeset 
usoc dolarjev.«

Samoupravni organi pa skr
bijo za dvig življenjskega 
standarda delavcev; delovne 
pogoje izboljšujejo, osebni do
hodki naraščajo, pa tudi sta
novanj ima Crevarna vsako 
leto več. Letos so bili odobre
ni krediti za stanovanja deve
tim delavcem. Seveda so vse 
to pogoji, da delavci ostanejo 
v podjetju, saj imajo ne na
zadnje tudi vse pogoje za pri
dobitev kvalifikacij.

Pa še to zapišite: vedno bolj 
čutimo, da v klavnicah kolje
jo premlado živino. Taka čre
va so ozka in manj odporna, 
zato jih tudi ne moremo iz
važati. Tudi strojno opremo 
moramo stalno izpopolnjeva
ti, poleg tega pa pripravljamo 
tudi nov, sodoben obrat — 
sortirnico.«

Poslovila sva se, sam pri se
bi sem sklenil, da bom še pri
šel v to prijazno tovarnico ob 
Gruberjevem prekopu.

J. GRČAR

OBVESTILO
Obveščamo vse uporabnike motornih in priklop

nih vozil, ki stanujejo na območju občine Ljubljana 
Moste-Polje, da morajo podaljšati letno registracijo 
vozil za leto 1965 po naslednjem redu:

Avtomobili in prikolice s številko LJ:
od 10-04 do 22-07 od 2. 12. 1964 do 7. 12. 1964
od 10-57 do 49-00 od 2. 12. 1964 do 7. 12. 1964
od 49-01 do 95-00 od 8. 12. 1964 do 11. 12. 1964
od 95-01 do 140-00 od 14. 12. 1964 do 18. 12. 1964
od 140-01 do 167-00 od 21. 12. 1964 do 25. 12. 1964
od 167-01 do 311-70 od 28. 12. 1964 do 30. 12. 1964

Motorna kolesa s št. LI:

od 10-016 do 21-879 od 4. 1. 1965 do 15. 1. 1965
Registracija bo vsak dan (razen sobote) od 8. do 

12. ure in ob ponedeljkih, sredah in petkih od 15. do 
19. ure v prostorih občinske skupščine Ljubljana Mo
ste polje, soba 36/1.

Tiskovine dobite v sprejemni pisarni pri vhodu, 
kjer bo v popoldanskem času na razpolago tudi stroje
piska.

Prošnji za podaljšanje registracije, ki jo vložite 
v dveh izvodih, je treba priložiti državni kolek (za 
avtomobile za 700 dinarjev, za motoma kolesa za 400 
dinarjev) in odrezek položnice o plačani cestni pri
stojbini.

Prošnja mora biti napisana s pisalnim strojem ali 
s tiskanimi črkami.

Občinska skupščina 
Ljubljana Moste-Polje 

oddelek za notranje zadevo

AKTUALNO

Priprave za skupščinske 
volitve

Spomladi prihodnjega leta 
bomo volili polovico sestava 
vseh naših skupščin, od občin
ske do zvezne, in sicer tisto 
polovico, katere odborniški 
mandat traja 2 leti.' To bodo 
prve volitve, ki bodo upošte
vale ustavni načeli o rotaciji 
in omejitvi ponovne izvolitve. 
O pripravah za volitve, pred
vsem pa o kadrovski politiki, 
jie razpravljal na VI. plenumu 
zvezni odbor SZiDLJ, ki je po
novno poudaril nadaljno de
mokratizacijo na področju ka
drovske politike in vlogo so
cialistične zveze im vseh ob
čanov v pripravah za volitve. 
O pripravah za volitve je raz
pravljal tudi glavni odbor 
SZDL Slovenije in okrajni od
bor SZDL Ljubljana.

V naši občini je že v pretek
lem mesecu izvršni odbor ob
činskega odbora SZDL na raz
širjeni seji razpravljati o aktu
alnih vprašanjih kadrovske 
politike in o pripravah za 
skupščinske volitve, ta mesec 
pa so o tistih problemih raz
pravljali tudi ObO SZDL 
ObSS in ObK ZMS. Na plenu
mu je bilo — tako v uvodnem 
referatu kakor tudi razpravi 
— mnogo govora o doseda
njem delu skupščine in od
bornikov. Nadalje je plenum 
Obravnaval kriterije za kandi
diranje in način, kako naj po
teka evidentiranje in predla
ganje kandidatur, da bo za
gotovljena čimširša demokra
tičnost in javnost. Na koncu 
je plenum izvolil volilno ko
misijo, ki bo skrbela za poglo
bitev političnih in kadrovskih
priprav za volitve.

O oceni dosedanjega dela 
Skupščine in odbornikov ka
kor ‘tudi o njenem sestavu i;n 
načinu kandidiranja bomo 
poročali v naslednji številki.

VOLITVE V SZDL 
V STEPANJI VASI

V Stepanji vasi so se odlo
čili, da bodo letos izvedli tul' 
ne volitve v odbor SZDL P0'" 
eebej in ne na letni koni^ 
renči. Na konferenci so Obrav
navali delo Socialistične zvez® 
v preteklem dveletnem ob
dobju in komunalno problema
tiko. Postavili so tudi kand1' 
datno listo za novi odbor. v'>' 
litve so izvedli v nedeljo, . 
novembra, od 7. do 12. ure- V; 
424 povabljenih se je vabd 
odzvalo 381 članov SZDL, k" 
pomeni 89,8 % članstva. T, 
izvoljeni odbor bo nedvomn 
imel večjo odgovornost za |SV' t 
je delo pred člani, kot če
ga izvolili na parni konferenc •
kjer je sodelovalo le nekaj n ■ 
10% članov. Po drugi sU1® 
pa se bodo člani čutili dol zn 
da z odborom sodelujejo 
kot doslej. Prav tako nam® ^ 
vajo pripraviti volitve tudi 
Hrušici in Bizoviku,

PRIPRAVE NA VOLITVE 
V NOVIH JARŠAH

Krajevna organ izacijaS^J^
ove Jarše je imela v čet 
I. oktobra svojo rodno 
i kateri so člani odbora 0 
•avljoii o pripravah mi pLi. 
mferonco in volitve v 7
ogovorili so se, naj "'niie' 
■iprave izvedene kar n 
eljiteje, pri čemer naj |Za- 
agale vse terenske orga 0 
je. Precej je bilo 
>ročilih, nič manj Fa j;jatih 
di o predvidenih katto 
. novi odbor SZDL- , n0gti 
■nca bo po vsej verje ^ v 
edi novembra, in .^vid' 
di nove šole Karla De 
t-Kajuha na Jarški c

ta namen je
2. novembra

bil v ■P°Z. 
bl tudi ^jek, 2. novem,ora, -o. 

nek s predstavniki ^ jelU' 
l in raznih odborov, oT' 
o v povezavi s 
ni žarijo SZDL. Na 

med drugim obr 
li program dela za 1 
t obdobje. r 0-
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Meščanski skupnosti! PREDKONGRESNA DEJAVNOST ZK

Občinski komite ZK: Pomanjkljivosti in njih 
kritike izvor je v dejanskih slabostih

V vaii oktobrski številki ste 
objavili članek z naslovom O 
Graditelju dokončno. V njem 
pisec ugotavlja razloge, ki so 
Privedle to podjetje do polo- 
via, in ugotavlja, da je do te
na prišlo zaradi nevestnega in 
nesmotrnega gospodarjenja, 

kar so bili glavni krivci 
vodilni ljudje v podjetju. 
Kljub dokaj dobro prikaza
nim vzrokom takšnega stanja 
v podjetju Graditelj pa so nas 
Presenetila v članku navaja
nja, »da so mnogi člani kolek- 
tiva tega podjetja, ki se je 
Priključilo k Obnovi, tu ne
zaželeni, zakaj tudi nekdaj 
najboljši delavci prejšnjega 
Podjetja veljajo pri Obnovi 
za vuinjvredne in so izpostav
ljeni nepravilnim odnosom.« 
Nadalje je v članku očitek, 
»da imajo ponovno veljavo 
Pri Obnovi tisti, ki niso imeli 
eistih računov pri Graditelju.«

Ni bil namen našega kolek
tiva, da o stanju in razmerah 
v podjetju Graditelj razprav- 
tja po časonisih, ker meni, da 
je mnogo koristneje z inten
zivnim delom stanje čimprej 
urediti in nastalo škodo od
praviti. Citirani »ugotovitvi« 
Pa sta presenetili naš kolek
tiv v trenutku najintenzivnej-

jo v naš kolektiv kot popol
noma enakovredni člani enot
nega razširjenega kolektiva 
podjetja. Samoupravna orga- 
.na sta istočasno sklenila, da 
se vsi interni pravilniki in 
sklepi takoj razširijo na pri
ključeno podjetje, s čimer se 
zajamči članom Graditelja po
polnoma iste pravice in dolž
nosti kot članom kolektiva 
Obnove. Od dneva priključit
ve dalje so sklepali samoup
ravni organi obeh podjetij na 
skupnih sejah, s čimer je bila 
dana garancija za zaščito ko
risti kolektiva Graditelj. 
Kljub vsem tem ukrepom pa 
nekaj članov priključenega 
podjetja Graditelj ni pokaza
lo nikakršne volje z vestnim 
delom sodelovati pri izpolnit
vi novih skupnih proizvodnih 
nalog. Poudarjamo, da to ve
lja predvsem za večino usluž
bencev. Nekateri vodilni teh
nični uslužbenci priključnega 
podjetja so organiziranje nor
malnem poteka dela skušali 
zavirati celo tako. da so po 
gradbiščih priključenega pod
jetja nagovarjali delavce, naj 
zapuste delo in se zavosle 
drugod. Ostali uslužbenci — 
razen redkih izjem — pa so 
se izogibali kakršnih koli od

temu predstavlja gornje šte
vilo veliko manjšino članov 
priključenega podjetja, ki ni 
bila pripravljena vključiti se 
v bolj organizirano in vestnej- 
še delo skupnega kolektiva.

Ponavljamo, da bi pisec 
članka storil prav, če bi prej 
obiskal naš kolektiv in se na 
mestu samem prepričal o res
ničnem stanju. Še bolje pa bi 
storila pisec kakor tudi tisti, 
ki mu je dal podatke, če bi 
prikazala poslovanje vodilnih 
ljudi pri podjetju Graditelj 
takrat, ko je to podjetje še 
obstojalo. S tem bi opozorila 
tako organe samoupravljanja 
v podjetju kakor, tudi družbe
ne organe k večji budnosti in 
bi ti lahko pravočasno ukre
pali in verjetno podjetje ohra
nili.

Na koncu poudarjamo, da 
bodo občinska skupščina Mo- 
ste-Polje kakor tudi občani 
imeli več koristi od skupnega 
delovnega kolektiva kot pa od 
bivšega Graditelja v takšnem 
stanju, kot smo ga prevzeli. 
Rezultati dela skupnega ko
lektiva so že vidni: dokončali 
in predali smo stanovanjski 
stolpič v šiški, dokončujemo 
stanovanjsko poslovno stavbo

! Vsem sodelavcem, naročnikom in bralcem iskrene čestitke ob

Dnevu repiSMe uredništvo Msk

naporov v zvezi s sanacijo 
v bivšem podjetju Graditelj in 
Co so ti napori že pokazali 

Prve sadove. Gornje trditve so 
fa« tako prizadele, da je 
upravni odbor našega podjet- 

Posvetil eno svojih sej prav 
emu vprašanju. Kljub dejst- 
u. da je naš kolektiv nava

lu trdo delati — priključitev 
Roditelja mu nalaga še do
datne napore —, smo prisilje- 

Poseči v polemiko in infor- 
,?ra^ javnost glede resnično- 

trl>?S,orai omenjenih piščevih 
J?itev. To naše delo bi bilo 

Potrebno, kolikor bi se pi- 
°J*aj v osnovi držal mo- 

, mih norm javnega pisanja, 
narekujejo vsakemu, ki jav- 
dn °°ravnava neko vprašanje, 
TintlVoJe trditve preveri in se 

trudi slišati obe plati zvona.
Priključitvi podjetja 

le hiili našemu podjetju 
d0„, ° od skupnega števila za- 
(Uj,111*1 članov kolektiva 
knr 71(1 dolu le 109 delavcev, 
odeJF^stavlja 25,9 % stalne 
bilo?0**1 2 dela. Stanje je 
so spi- .verjetno zato, ker 
(lii7),,jjucije zgledovali po vo-
Polovir ose^u- saj Pa je bUa zelo n °dsotnega ali pa je 
lovno rodno Prihajalo na de- 
ena vsem pa je bila
čim^vnih skrbi, kako bi 

vrej zapustili podjetje.

jasnoCT^u .Podjetju je bilo 
ljai0 ' da je Graditelja zape- 
°sebip tcdco stanje vodilno 
najma* da je bil temu kar 
tzvajaiJ kriv neposredni pro- 
jetje n?' ^er je ostalo pod- 
2q iznfnčdttetj brez sredstev 

osebjiih dohodkov, 
^odjetf/uvna odbora obeh 
{*• juiii~71a skupni seji dne 

sklenila, da se 
^ePosrJt?}ektiva Graditelj — 
^fdsten Proizvajalcem iz 

d.ohr,,i,nove izplača oseb- 
priK,e.k . tudi za mesec 

p^Pravi lu(:itvijo. ?.e ob prvi 
},■ hinUn ?„ Priključitvi dne 

In dn!964 sta upravni od- 
nfifaho ‘dnski svet podjetja 

koieu. Poudarila, da se čla- 
l,va Graditelj vključi

govornosti in porabili večino 
svojega časa za medsebojne 
obtožbe. Precej od njih je za
pustilo delo, ne da bi svoje 
posle v redu predali. Da je 
primopredaja poslov kolikor 
toliko stekla in da so člani 
kolektiva priključenega pod
jetja disciplinirano delali na 
svojih delovnih mestih, sta bi
la oba delavska sveta prisilje
na sprejeti ustrezne odločne 
sklepe in celo prositi za in
tervencijo občinske organe 
ObS Bežigrad in Moste-Polje. 
Po razčiščenju stanja je pri 
podjetju Obnova ostal zdravi 
del priključenega kolektiva, 
ki v novem okolju uspešno 
dela.

Od pisca članka zahtevamo, 
naj javno in konkretno obraz
loži obtožbo: »Pri tem pa je 
razumljivo, da imajo ponovno 
veljavo pri Obnovi tisti, ki ni
so imeli čistih računov pri 
Graditelju.« S tem bo opravil 
za naš enotni skupni kolektiv 
koristno delo in mu bo poma
gal. Pri tem pisec članka ne 
bo mogel mimo dejstva, da so 
vsi vodilni in vodstveni delav
ci podjetja Graditelj že odšli 
v druge kolektive. Od vseh 
uslužbencev so vključeni v 
naš kolektiv le 3 tislužbenci 
računovodstva, obračunski 
tehnik in delovodje.

Iz vsega tega izhaja, da je 
prav tako neresničen očitek, 
»da so člani kolektiva Gradi
telj pri Obnovi nezaželeni, za
kaj tudi najboljši delavci 
prejšnjega podjetja veljajo 
pri Obnovi za manjvredne in 
so izpostavljeni nepravilnim 
odnosom«. Večina kolektiva 
je ostala na svojih delovnih 
mestih in je vključena v enot
ni kolektiv. Od 199 delavcev 
oriključenena podjetja, ki so 
bili ob priključitvi na delu. 
je v novi kolektiv vključeno 
61 delavcev, delo pa je zanv 
stilo 48 delavcev, upoštevajoč 
pri tem tudi 12 vodilnih in 
ostalih 'uslužbencev. Ugotovili 
smo že. da so k odhodu na
govarjali delavce nekateri 
vodilni uslužbenci sami. Kljub

v Slapah itn. Kdor gleda te 
rezultate z dobronamernega 
slališča, mora priznali, da je 
mnogo napravljenega. Gotovo 
je tudi to in imamo za svojo 
dolžnost, da se prilagajamo 
tudi potrebam po manjših 
gradnjah na območju ObS 
Moste. Kakšna in kako obsež
na dela bomo tu izvajali, pa 
je bolj odvisno od odločitve 
pristojnih organov skupščine 
kot pa samo od naših želja.

Upravni odbor GP Obnova

m
r:

V zadnji številki na
šega glasila smo zapisa
li, da stojijo družine Po
čitniške zveze naše ob
čine pred letnim obra
čunom. Nekaj le-teh 
smo obiskali, pred dne
vi pa so nas povabili 
tudi na sestanek izvrš
nega. odbora Počitniške 
zveze naše občine.

Do srede novembra 
mora biti občinska 
skupščina počitničarjev, 
vendar kaže, da dotlej 
še ne bodo jasni vsi ra
čuni. Dejstvo je, da izvr
šni odbor nima več tiste 
pomembne vloge pri 
razvoju mladinskega tu
rizma v Mostah, kot jo 
je imel v zadnjih nekaj 
letih. Nekdo je na seji 
dejal, da je občinski iz
vršni odbor izgubil stik 
s svojimi osnovnimi or
ganizacijami. To v pre
cejšni meri drži. Večina 
članov opravlja vrsto 
funkcij, seje pa so bile 
v zadnjem času nekaj
krat nesklepčne, delo 
»na vrhu« je dejansko 
zaostajalo. Torej kako? 
Običaino odgovarjamo: 
potrebujemo nove kad
re! Sredstva so bila 
zagotovljena, seminar

Podatki občinskih strokovnih 
služb kažejo, da se je v občini 
gospodarstvo v primerjavi z 
lanskim letom zadovoljivo raz
vijalo. To se izrazito vidi v in
dustrijski proizvodnji, ki je 
večja od lanske za 14 Oseb
ni dohodki v gospodarstvu so 
ob 6% povečanju delovne sile 
porasti! za 35 %. Tako se je 
dvignil povprečni osebni do
hodek od 39.385 na 53.170 di
narjev v septembru 1964. Pri
bližujemo pa se tudi dvigu naj
nižjih osebnih dohodkov na 
30.000 dinarjev.

Razumljivo je, da samo z 
vsakodnevnim propagiranjem 
takih podatkov, ki ne kažejo 
problematike posameznih go
spodarskih organizacij oziroma 
panog, ne moremo zaustaviti 
nerazpoloženja ljudi in neza
upanja v nadaljnji razvoj go
spodarskega sistema. Zato sc 
v prvi vrsti postavlja vpraša
nje, kje in kako še ukrepati in 
kaj storiti, da bi se stanje iz
boljšalo. V zvezi s tem je ome
niti, da imamo v občini ne
katere gospodarske panoge, kot 
so živilskopredelovalna indu
strija (Emona, Žito)- kmetij
stvo (Agrokombinat Emona, 
KZ Polje) in nekatere indu
strijske gospodarske organiza
cije (Totra, Saturnus, Indos), 
ki so v težavnem gospodar
skem položaju.

Izvore teh težav moramo 
iskati v ostankih starega siste
ma, kot so npr. platonirane 
prodajne cene, kar povzroča 
izgubo v predelovalni indu
striji, v neurejenih kreditnih 
pogojih, ki ustvarjajo nenor
malno velike obveznosti v 
kmetijstvu, v subjektivni sla
bosti pri politiki investira
nja itn.

Pretirane investicije (Totra, 
Saturnus), pri katerih je zna
čilno, da v investicijske na
mene niso trošili samo ustvar
jena sredstva, marveč so po 
različnih poteh in načinih za
čenjali investicije brez krit
ja, na bazi kratkoročnih sred
stev, s pretakanjem obratnih 
v osnovne sklade ipd., so pri
vedle do kreditne nesposobno
sti oziroma pomanjkanja 
obratnih sredstev za redno po
slovanje pa tudi do stagnacije 
pri reševanju družbenega 
standarda. Te težave se stop-

nujejo še povsod tam, kjer v 
preteklosti in sedaj samo
upravni organi kot strokovne 
službe ne vlagajo dovolj napo
rov za povečanje produktivno
sti dela in intenziviranje go
spodarjenja nasploh.

Restrikcijski ukrepi bank, 
katerih namen je bil zmanj
šati investicijski pritisk, so 
povzročili težave tudi v naši 
občini. Odpovedan je bil inve
sticijski dinarski kredit Ke
mični tovarni za izgradnjo 
obrata za izdelovanje yulona. 
Težave so nastale pri dokon- 
čanju potrošniškega centra v 
Mostah in osnovne šole v Jar
šah. Izhod za premostitev teh 
težav je v mobilizaciji trenut
no neangažiranih investicij
skih sredstev gospodarskih or
ganizacij v naši občini in iz
ven nje. V tej smeri so tudi 
podvzeti nekateri začetni ko
raki, katerih namen je zagoto
viti nadaljevanje del v Ke
mični tovarni, sanirati finanč
no stanje v Totri, zagotoviti 
dokončanje potrošniškega cen
tra v Mostah in šole v Jaršah. 
Ob vsem tem pa je neocenje
no, kako bo deloval tak način 
zbiranja sredstev na razvoj 
družbenih služb in standarda 
v gospodarskih organizacijah 
in občini.

Ko ocenjujemo razprave de
lovnih ljudi ob vseh teh pro
blemih, pa naj bo to v okviru 
občinske skupščine, gospodar
skih organizacijah ali pa druž
benopolitičnih organizacij, lah
ko ugotovimo, da se delovni 
ljudje ne zadovoljujejo samo 
z dviganjem osebnih dohod
kov oziroma standarda, ampak 
so močno zainteresirani in že
le vedeti, kako stvari v celoti 
gredo, skratka, zanimajo se za 
politiko. Zato je izvor njihove 
kritičnosti predvsem v dejan
skih slabostih, ki v naših druž
benih odnesih še obstaj ' jo, a 
so še vedno večkrat predmet 
obravnav v ozkih krogih. Za
to bi bilo potrebno tako v 
okviru občinske skupščine kot 
družbenopolitičnih organizacij 
in samoupravnih organov več 
razpravljati o navedenih go
spodarskih težavah in družbe
nih odnosih in na ta način za
gotoviti mobilizacijo širokega 
kroga proizvajalcev in obča
nov.

opravljen. . Zategadelj 
smo sredi poletja misli
li, da se bo naša izred
no pomembna in vedno 
važnejša dejavnost pre
maknila.

Nekako nerazumljivo 
se zdi, da se slušatelji 
občinskega seminarja 
za vodstva družin še 
vedno tiiso sestali, da 
bi pregledali svoje delo 
in analizirali problema
tiko posameznih družin! 
Torej se vsi zanašamo, 
da je »dobro priprav
ljena in izvedena akcija 
najboljša šola!«

Navzlic vsemu pa ve
lja zapisati, da večina 
družin prav lepo in us
pešno dela: člani PZ v 
Zeleiii jami. Saturnusu, 
vevškem obratu papir
nice Vevče-Medvode in 
v Dolskem pridno hodi
jo na izlete in to je us
peh! Ze na ustanovni 
sktipščini naše občinske 
organizacije je pred
stavnik občinske skup
ščine dejal, da naše ges 
lo »Spoznavaj domov: 
no in še bolj jo boš Ijt 
bil« niso le prazne bese- 
de. ,

Komisije pri izvrš
nem odbom pa života

rijo, sledijo si sestanki 
in posveti članov občin
skega vodstva... po
membnejših uspehov pa 
ni. Se tisto o sodelo
vanju z vodstvi SZDL in 
ZMS je ostalo zgolj na 
papirju — ob oboje
stranski krivdi. Torej: 
doklej bomo govorili o 
nedelavnosti IO PZ na
še občine, medtem ko 
posamezne družine ni
zajo akcijo za akcijo, 
uspeh za uspehom?

saiia^ im»w
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Za sodobno organiza
(Nad. s 1. strani)

NAPREDOVANJE 
Z NEZADOSTNIMI 
OCENAMI V VIŠJI 

RAZRED

Zakon o šolstvu dolo
ča, da lahko učenec na
preduje v višj) razred 
tudi z več negativnimi 
ocenami. Praksa pa je 
pokazala, da smo učen
cu, ki je napredoval z 
negativnimi ocenami, 
napravili več škode ka
kor koristi, kajti konč
nega spričevala mu za
vod ne mo-re dati, če ni 
tudi pokazal resničnega 
znanja.

Pri tem bomo napra
vili več koristi, če pripo
ročamo staršem učenca, 
ki ni zadostil pogojem, 
da razred ponavlja, šola 
pa naj bi takim' učen
cem posredovala dodat
ni pouk.

REORGANIZACIJA SOLSKE 
MREŽE

Reorganizacija šolske mre
že je izvršena na vseh šolah, 
razen v Križevski vasi, kjer 
se šolski odbor upira 'kakršni
koli spremembi.

Največ ja težava lanskega 
leta, to je nezadovoljstvo star
šev zaradi prevažanja otrok 
na centralno šolo, je letos po
polnoma odpadla im nismo 
imeli nobene pritožbe več. Iz 
Besniške doline se dnevno vo
zi 65 otrok v višje razrede 
osnovne šiole Polje. Tudi iiz 
Senožeti in Dolskega preva-

ci prezirali ali zapostavljali, je 
bila povsem neupravičena.

Sola je organizirala podpor
no knjižnico, ki je v glavnem 
namenjena prav tem otrokom. 
Zaradi težkih socialnih prilik 
ima večina teh otrok znižan 
prispevek za mlečne malice, 
pa tudi v šolslki kuhinji plača
jo kosilo po znižani ceni. Raz
liko krijemo' iz bredsitev za 
šolsko prehrano.

Reorganizacija je uspela in 
prvi uspehi se že kažejo. Ne 
samo to, da bodo dobili po
polno osnovšolsko izobrazbo 
in s tem tudi vstop v katero
koli šolo druge stopnje, otroci 
prinašajo v domove in tudi v 
kraj sam novega duha in kul
turne navade, katerih se na- 
vzamejo ostali člani družine 
in okolice.

ZDRAVSTVENO STANJE
Šolskih otrok

Splošno zdravstveno stanje šol
skih otrok v naši občini ni naj
boljše. Po dosedanjih pregledih 
lahko ugotovimo, da sodi med 
najpogostejše zdravstvene proble
me šolskih otrok in mladine:

slaba drža telesa (33 %, slabo 
razviti prsni koš kot posledica ra
hitisa (18 %), ploske noge (24 %) in 
ukrivljena hrbtenica posebno pri 
mlajših otrocih. V večini primerov 
bi bilo mogoče preprečiti razvoj 
teh okvar s pravilno prehrano, 
pravilno telovadbo, pravilni sede
njem in šolskim pohištvom.

Za težje okvare hrbtenice delu
je v zdravstvenem domu Moste 
oddelek za fizioterapijo, vendar 
hodijo na redne vaje v glavnem 
le bližnji otroci. Nujno bi bilo 
pospešiti gradnjo telovadnic pri 
vseh popolnih osnovnih šolah, saj 
ima le šola Kctte-Murn primerno 
telovadnico, vse ostale šole pa so 
brez njih.

Dalje ima precejšen del osnov

FINANSIRANJE
Z odlokom o kategorizaciji so bile šole in vzgojno-izobra- 

tcvalni zavodi razvrščeni v kategorije. Osnove zanje so bile 
vrsta šole in njene naloge, upoštevajoč normative za opremo 
posameznih šol, specifične razmere, v katerih te šole delajo 
in vrsto drugih elementov, ki so vplivali na uvrstitev v kate
gorije. Šolam je sklad dodelil sredstva na podlagi meril, ki 
jih je določil upravni odbor sklada. Pri tem je upošteval pro
gram dela kot najobjektivnejše merilo.

Ze lani sta svet in sklad ugotovila, da vsa merila v celoti 
zadovoljujejo. Zato je svet formiral komisijo, ki bi naj sesta
vila merila za obračun pedagoške ure. O svojem delu je ko
misija poročala skupščini. Aktiv upraviteljev osnovnih šol 
sodi, da je pedagoška ura najobjektivnejše merilo za dode
ljevanje sredstev, zato proučuje to problematiko posebna ko
misija in bo o svojem delu kmalu poročala skladu in svetu.

Osebni dohodki prosvetnih in drugih delavcev na šolah 
so urejeni s pravilniki. Podatki o osebnih dohodkih bi nam 
ne pokazali realne slike, ker so šole zviševanje izplačale v 
različnem obdobju. Na šolah, ki so izplačale zvišanje s 
1. januarjem 1964, je slika naslednja:

učitelj začetnik s strokovnim izpitom 
učitelj pred upokojitvijo
predmetni učitelj začetnik s strok, izpitom 
predmetni učitelj pred upokojitvijo 
profesor začetnik s strokovnim izpitom 
profesor pred upokojitvijo

39.000 dinarjev
59.000 dinarjev
43.000 dinarjev
63.000 dinarjev
47.000 dinarjev
66.000 dinarjev

Podatke smo dobili iz septembrskih plačilnih seznamov in 
ugotovili, da obstajajo le majhne razlike med posameznimi 
šolami, v omenjenem znesku so všteti vsi dohodki, ki jih je 
prejel posameznik v septembru za delo v rednem delovnem 
času (stalni del, nagrada za kvaliteto, razredništvo, dodatek 
za posebno težko delo).

žarno z novim šolskim letom 
otroke v Polje. V lanskem šol
skem letu je imela šola Polje 
posebne oddelke s skrčenim 
učnim programom, kjer so 
poučevali najboljši pedagogi.

Letos ni nobenih razlik več 
glede zahtevnosti in so dose
danja opazovanja pokazala, 
da bodo učenci zmogli učno 
snov. S tem, da jih bomo ize
načili z ostalimi učenci, jim 
bo omogočeno vključiti se v 
šole druge stopnje, česar do
slej niso zmogli. Učenci so se 
popolnoma vključili v šolski 
kolektiv in se v ničemer ne 
razlikujejo odi ostalih. Boja
zen, da bi jih -nižinski« otro

nošolskih otrok okvare vida: 22 % 
— od gimnazijske mladine celo 
39 %. Večji del teh motenj Je mo
goče preprečiti s tem, da šolskega 
otroka prekomerno ne obremenju
jejo z bližinsklm delom. Pri šol
skem delu naj bi pazili na pravil
no osvetljenost delovnega mesta.

Tretji pereči zdravstveni problem 
je obolenje zobovja. Zdravstvena 
služba v občini Je dosegla lepe 
uspehe, saj je slovensko poprečje 
šolskih otrok z obolelim zobovjem 
60 %, pri nas pa Je ta odstotek le 
36 %. Na območju občine deluje 
trenutno 6 šolskih zobnih ambu
lant, vendar z dosedanjimi rezul
tati še ne smemo biti zadovolj
ni. Mrežo ambulant Je treba še

Gimnazijsko poslopje kljubuje času

nadalje širiti na področja, ki ima
jo visok odstotek gnilega zobovja 
pri šolskih otrocih.

Tudi osebna higiena ni primer
na, saj je na nekaterih niže or
ganiziranih šolah 40 in več od
stotkov otrok, ki so premalo čisti.

Velik del najbolj pogostih zdrav
stvenih problemov bo moči od
praviti že s samo skrbjo za pra
vilno rast, razvoj, prehrano in ne
go telesa. Zato so potrebna večja 
materialna sredstva in populari
zacija zdravstvene kulture pov
sod, kjer otroci žive in delajo.

Higienske navade naj bi v šoli 
izvajali kar najdosledneje. Higi
ensko vzdrževani šolski prostori, 
šolska telovadba, ki krepi mišice 
za dobro držo telesa, šolske zob
ne ambulante/ šolska prebrana, 
aktivni počitek in rekreacija otrok 
bodo bistveno vplivali na zdrav
stveno stanje šolskih otrok in 
spremenili tudi zdravstvene na
vade v družini.

CELODNEVNO BIVANJE 
UČENČEV V SOLI

Trenutno težimo za tem, da 
bi učenci, ki imajo delno 
slabše pogoje za delo ali so 
zaradi obojestranske zaposle
nosti roditeljev (74 %) preveč 
prepuščeni sami sebi ali ulici, 
ostajali v šoli tudi po konča
nem pouku. Tam se pod vod
stvom pedagogov individualno 
učijo, pripravljajo domače na
loge, se vključujejo v razne 
svobodne in dopolnilne dejav
nosti, sodelujejo pri družbe

meroma dobro situiranih in 
notranje urejenih družin.

V takem položaju je nujno 
treba razpoložljive kapacitete 
vzgojno-varstvenih zavodov

skem letu ni izvršila — n3'" 
sprotno, obseg dejavnosti 
še zmanjšali in vključili v ce
lodnevno bivanje le 25 učen
cev petega razreda.

Zadovoljstvo v šoli — tudi za mizo!

nem življenju, so deležni do
polnilne pomoči in podobno. 
Sola tudi skrbi za redno pre
hrano, rekreacijo in razvedri
lo učencev in jim posreduje 
kulturne dobrine. Skratka, šo
la skuša v okviru možnosti na
domestiti učencu tisto, česar 
mu dom v vzgojnem in izo
brazbenem pogledu ne daje ali 
ne more dajati v zadovoljivi 
meri.

Pomanjkljivo rešeno orga
nizirano varstvo otrok povzro
ča vrsto kompleksnih in pere
čih družbenih problemov. Gre 
za preobremenjenost zaposle
nih mater, za storilnost star
šev na delovnem mestu, njiho
vo aktivno vključevanje v 
družbeno življenje itn. Pred
vsem pa gre za otroke same, 
ki se niti telesno niti duševno 
ne razvijajo tako, kot bi se v 
ugodnejših pogojih lahko.

Vsak dan ugotavljamo, da 
se s porastom materialnega 
dela standarda v družini ne 
izboljšuje tudi duhovni del 
standarda družine in otroka. 
Opažamo celo prav nasprot
no: pedagogi vsako lete znova 
ugotavljajo, da raven doseže
nega duševnega razvoja in ob
zorja otroka, ki se vpisuje v 
prvi razred osnovne šole, ne 
napreduje oziroma celo pada, 
in to tudi pri otrocih iz raz

do maksimuma izkoristiti za 
predšolske otroke, šolske pa 
pospešeno vključevati v celo
dnevno bivanje na šolali. 
Prednosti, ki jih ima celo 
dnevno bivanje na šolah, so 
med drugimi: pridobivanje no
vih kapacitet in sproščanje 
vzgojno-varstvenih ustanov za 
potrebe predšolskih otrok, eno
vitost vzgoje, saj je znano na
čelo, da je vzgoja tem uspeš
nejša, čimbolj je kopleksna, 
torej naj bo čimmanj činitc- 
ijev, ki posegajo v strokovno 
vzgojo; šola iahko učencu tu
di bolj pomaga pri učenju, ker 
so pedagogi v varstvenem od
delku na šoli člani učiteljske
ga zbora šole, na razpolago so 
učila in učni pripomočki, re
kreacijske površine in drugo. 
Pri vsem tem moramo zlasti 
poudariti, da pri tej obliki de
la ne gre le za varstvo otrok, 
temveč za mnogo več:

za novo, sodobno organiza
cijo in vsebino šole, prilago
jeno sodobnim družbenim in 
družinskim odnosom.

Doslej sta začeli razvijati to 
dejavnost v občini dve šoli, in 
to šola Kette-Murn in Polje. 
Osnovna šml:* Ploljc, ki ima 
najboljše pogoje za celodnev
no bivanje, si je v preteklem 
šolskem le/tu izdelala širok 
program, ki pa ga v tem šol

Uspešncje je pričela ® . 
dejavnostjo osnovna šola j* 
te-Murn, čeprav dela v «vev 
izmenah: trenutno imajo
varstvu 53 učencev, Profj2J, 
pa jih predvideva okoli '

GIMNAZIJA
Z reformo je gimnazija 

stala štiriletna šola c'' ^ 
stopinje, ki daje 
osnovno strokovno i/x>Dr bii- 
za vse tiste poklice, 'ki se..0go- 
toujejo ma višjih ali visokih ra 
iah, in posredujejo peiKa^jp 
strokovna znanja, s Pi jejo 
katerih učenci laže o*31' . bna 
poklice, za katere je iP°P' jja 
širša in splošna izobnaziba. 
ta način je gimnazija P(>n,nje, 
zaključna šola druge »lop ^ 
ki mora omogočiti, mladi1^ ^ 
tanje na višjih in visok 
lah, istočasno pa ji 
tudi strokovno usposa©
za delo v gospodarstvu i
nih službah.

Gimnazija naj bi P?" §td' 
rala tudi različne ohJP^neJi* 
dija za občane v d®1 Jit' 
razmerju, ki potrebujel^ t>i 
šo splošno izobrazbo. .
gimnazija lahko ‘'/po1’3 -dne
svoje vzgojno-izobra Vj.j^'
naloge, je njeno delo, u® ; 
no na naslednja podr L.gtf0'

družbeno-jezikovno, na i11 
slovno-matematično, te
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ci j o in vsebino šole

Po vojni smo 
reševali pomankanje 
šolskih prostorov z 
nadzidavami...
<

... kmalu pa 
so sledile nove 
modernejše stavbe 
<

... sedanji 
projekti odgovarjajo 
najsodobnejšim 
zahtevam pouka! 
v
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^favistvena vzgoja, tehnična 
lo'mJa’ ^hnična vzgoja z de- 

,v Proizvodnji, praktična 
in svobodne aktivnosti.

i'oko tega izreano s
rrui J1*00-vzgojnega progr,

^ naša gimnazija trenubr
siia ima Vsc'h pogojev. Kom ‘Ja zn --- -------- -verifikacijo pri sekn 
toviit j? !°lsU,o SRS ie u®
rih , aa nima izpolnj« 
ciu Z80^ Pogojev za verifik; 
la ori? 3e dTle 19- 9- 1963 izd« 
je yj °t'bo, na osnovi katei 
ticir.m_Rirri:nazija pogojno ver 

®'avna ovira za v 
ijrieu 'j.0 ie v tem, da šola i 
nih ' , |OVoU učiil in prime 
lavni j, ^ikumov oziroma d< 
lahko t"3 ^Ituični pouk, da I 
n°'izokV .ce'01 i izvršila vzgo 
stavljenaževalni progi-am. P< 
tega le tudi rok, do kat«
n^nud!- 5013 odpravlti 1 1965). Vfjlvosti (i. septemb.
ve g|t . ^'očbi so tudi zaht« 
n°sti uzf* .‘“'Polnitve stroko« 

šol«.,. zbora. Skl«':
Polago ^ ie da' Soh na ra: 
QdPravn„I1edsilva za postopr 

llar>ie navedenih p

imainkljivosti. Doslej je šplia 
uredila fizikalni praktikum, 
nujno pa je še urediti kemij
ski laboratorij in praktikum 
za zemljepis in zgodovino. 
Medtem ko je za ureditev ke
mijskega laboratorija po iz
praznitvi s anovanja na šoli 
prostor na razpolago, za ostale 
praktifcume trenutno ni pro
stora, ker jih zaseda osnovna 
šola Vide Pregare s šestimi 
oddelki.

Postopno urejajo tudi sestav 
učiteljskega zbora. Ob dovolj 
veliki podpori sklada za šol
stvo ne bo nobenih vzrokov 
več, da ne bi šola do 1. sep
tembra 1965 izpolnila vseh po
gojev za verifikacijo.

Statistika kaže, da VI. gim
nazija neprestano raste in se 
razvija. Ob reorganizaciji le
ta 1959 je imela 6 oddelkov s 
160 učenci, v letošnjem letu 
pa je tu 14 oddelkov s 470 
učenci. Popreček na razred je 
skoraj 34 učencev, kar je za 
smotrno delo pri sedanjem 
močno prenatrpanem učnem 
programu odločno preveč.

Glede na intenzivno grad
njo stanovanjskih hiš v naši 
občini in s stalnim priseljeva
njem občanov je pričakovati, 
da bo šola tudi v bodoče šte
vilčno naraščala. Vendar pa 
najbrž v bližnji prihodnosti ne 
bo presegla 16 do 18 oddelkov. 
Ob taki organizaciji bi šola 
lahko normalno delovala po 
načelih reformiranega, to je 
kaibinetskega pouka.

Reformirani program pred
videva različne poglobi tvene 
tečaje, svobodne aktivnosti in 
še posebno praktična znanja. 
Ze v lanskem letu se je šola 
lotila v sodelovanju z zavodom, 
za zaposlovanje delavcev na
črtnega usmerjanja učencev v 
nadaljnji študij in poklice. Na 
šoli je bila ustanovljena po
sebna komisija, izvedenih je 
bilo več posvetovanj z dijaki, 
dobro pripravljene ankete so 
potem strokovno obravnavali 
predstavniki zavoda za zapo
slovanje delavcev. V letošnjem 
letu bo usmerjanje v poklice 
organizirano še temeljiteje.

Pbleg osnovnega programa 
bo učno-vzgojni proces v le
tošnjem letu Obsegal tudi do
polnilni program, in sicer po- 
gldbitvene jezikovne tečaje iz 
francoščine, angleščine, poglo- 
bitveine tečaje iz matematike, 
geografski, biološki, kemijski, 
foto krožek, filmsko vzgojo, 
tečaj tehničnega risanja, 
športno društvo itn. Zanimanje 
za dopolnilno dejavnost v ob

liki svobodnih aktivnosti je 
zelo obsežno, vendar zaradi 
trenutnega pmonajkanja pro
stora ni moči izpolniti vseh 
želja.

Šolska zgradba je močno za
starela, ni funkcionalna in je 
v Izredno slabem stanju. Po
trebna je temeljita adaptacija, 
zaradi pomanjkanja prostorov 
pa bi bil potreben prizidek za 
vsaj šest učilnic.

Po razpravi, v kateri so sodelovali Stefan Trobiš, Pavel 
Jež, Vlada Djokič, ing. Janez Novak, Ivan Rolih, Miroslav 
Kokalj, Stane Melsjo, Slavko Grčar, Marjan Pičulin, Stane 
Keber, so bili sprejeti naslednji sklepi : -

1. Zaradi izboljšanja strokovne zasedbe učiteljskih de
lovnih mest deficitarnih strok priporočamo šolam in ostalim 
zavodom, da razširijo sistem štipendiranja prosvetnih delav
cev. Sklad za šolstvo naj dodeli šolam ustrezna finančna 
sredstva za program nadaljnjega izobraževanja učiteljstva 
in štipendiranja novih učiteljev.

Pri sklepanju novih delovnih razmerij naj samoupravni 
organi delovnih skupnosti upoštevajo strokovne, družbene in 
moralne kvalitete prosilcev.

2. Stanovanjske probleme prosvetnih delavcev moramo 
reševati sistematično in zanje odmeriti potrebna finančna 
sredstva.

3. Svet za šolstvo, prosveto in kulturo in sklad za šol
stvo naj v sporazumu s šolami ii> ostalimi zavodi izdela pro
gram razvoja materialne osnove reformiranega pouka z vi
dika ustreznih šolskih prostorov — telovadnice, delavnice, 
kabineti, praktikumi, opreme in učila in predvidi potrebna 
finančna sredstva.

4. Seznaniti je treba republiški svet za šolstvo o našem 
stališču glede predmetnikov, učnih načrtov, učbenikov in na
predovanja učencev z negativnimi ocenami v višji razred.

5. V šolskem letu 1965/66 naj dobe učenci od prvega do 
četrtega razreda osnovne šole brezplačne učbenike; potrebna 
finančna sredstva v višini 2,325.000 dinarjev dodeli šolam 
sklad za šolstvo.

(i. Dosedanji način finansiranja strokovnega šolstva je 
nesprejemljiv. Strokovnemu šolstvu je treba zagotoviti ena
ke stabilne vire in enake možnosti finansiranja kot osta
lim šolskim zavodom.

Delovne organizacije naj v okviru zakonskih možnosti do- 
dele sredstva za strokovno izobraževanje občinskemu skladu 
za šolstvo, ki jih bo posredoval okrajnemu medobčinskemu 
skladu za strokovno šolstvo. To naj bo le izhod za letos, ko 
je finansiranje strokovnega šolstva neurejeno.

7. Zaradi ukinitve mednarodne pomoči in visokega od
stotka zaposlenih mater je treba šolski prehrani zagotoviti 
večja finančna sredstva in še povečati število uporabnikov.

Ker šolska prehrana ugodno vpliva tako na zdravstveno 
stanje kot na učne uspehe šolarjev, mora postati sestavni 
del šole.

8. Pravilno usmerjanje izredno močnega vpliva filma, 
radia in televizije na šolske otroke terja, da uvedemo film
sko vzgojo v sedmi in osmi razred osnovne šole in v vse 
razrede gimnazije.

Predlagamo 10 ur v okviru rednega pouka za celo leto.
9. Razpoložljive kapacitete v vzgojno varstvenih zavodih 

je treba do maksimuma izkoristiti za predšolske otroke, 
šole pa naj pospešeno vključujejo učence v celodnevno bi
vanje na šoli.

10. Skupščina priporoča gospodarskim organizacijam, 
krajevnim skupnostim in družbenim organizacijam, da sode
lujejo pri širjenju kapacitet otroškega varstva in organiza
ciji celodnevnega bivanja učencev v šoli tako v organizacij
skem kot v materialnem pogledu.

Delovne organizacije naj prispevajo k stroškom tistih 
varstvenih ustanov, kjer so otroci njihovih delavcev.

11. Sklad za šolstvo prispeva vzgojno-varstvenim zavodom 
poleg sredstev za osebne dohodke vzgojnega osebja tudi 
sredstva za režijo vzgojnega dela.

12. Gimnaziji se zagotavljajo dodatna finančna sred
stva za dosego pogojev za verifikacijo in za adaptacijo Šol
skega poslopja.

13. Se nadalje je treba usmerjati glasbeno šolo (kot se
stavni del šolstva v naši občini) k sodelovanju z vzgojno- 
varstvenimi zavodi in splošno izobraževalnimi šolami. Soli 
se zagotovijo potrebna sredstva za ureditev prostorov in 
nabavo oprnn«.

14. Svet osnovne šole Križevska vas naj izvršuje določila 
odloka o reorganizaciji šolske mreže.

15. Priporočamo delovnim skupnostim šol in ostalih za
vodov nadaljnjo krepitev samoupravljanja tudi z vsebinske 
strani.

16. Zavod za pedagoško prosvetno službo Ljubljana I 
naj svojo dejavnost usmeri predvsem v pomoč učiteljstvu 
za delo v razredu, strokovno izpopolnjevanje učiteljstva in 
ocenjevanje dela šole kot celote.

17. O problematiki v šolstvu naj razpravljajo vse delov
ne skupnosti osnovnih šol in gimnazije. V te razprave naj 
šole pritegnejo tudi nekatere, vidnejše politične in družbene 
delavce z njihovega področja. Za osnovo tem razpravam naj 
šolam služi to gradivo in sklepi, ki jih je skupščina sprejela.
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Delovni kolektivi 
čestitajo za 29. november

Kmetijska zadruga Polje
LJUBLJANA- POLJE

SLOVENIJA - SADJE
- HLADILNICA ZALOG

LJUBLJANA—POLJE

Trgovsko podjetje MERCATOR 
poslovna enota POLJE
LJUBLJANA—POLJE

Kino TRIGLAV
OB LJUBLJANICI 36

GostilnaSlovenske gorice
ZALOŠKA C. 31

Gostinsko podjetje
Zelena jama

POKOPALIŠKA 14

Krajevna skupnost MOSTE
V. PREGARCEVE 8

Krajevna skupnost ZALOG
LJUBLJANA—POLJE

Krajevna skupnost Jarše

Krajevna skupnost Vevče
LJUBLJANA—POLJE

Krajevno skupnost
KODELJEVO

OB LJUBLJANICI 36 a

Krajevna skupnost
ZELENA JAMA

PERCEVA 28

Krajevna skupnost
Z a ti! v o r

DOBRUNJE

Krajevna skupnost

LIPOGLAV
Krajevna skupnost

BESNICA
DOBRUNJE

PEPE 2ABAR:
Poglej, Janez, naše taborni

ke, kako lepo in okusno so 
uredili vitrino pri avtobusni 
postaji pred poslopjem občin
ske skupščine.
JANEZ VIHARNIK:

Hm, kaj pa rečeš na njiho
vo »lepo in okusno« slovenšči
no: v času šolskih počitnic... 
je bilo taborenja 112 mladi
ne!«

MOSCANSKA
SKUPNOST
kronika
GIBANJE PREBIVALSTVA

Od 15. septembra do 1. ok
tobra se je priselilo na pod
ročje matičnega urada Moste 
95 ljudi (37 moških in 58 
žensk), izselilo pa 88 (47 + 41). 
Živorojenih je bilo 5 otrok 
(4 + 1), umrlo pa je 12 obča
nov (10 + 2). V območju ma
tičnega urada Polje se je pri
selilo 106 ljudi (60+46), izse
lilo pa 79 (54 + 34). Živoroje
nih je bilo 35 otrok (17 + 18), 
umrlo pa je 15 občanov (8 + 7).

Na področju matičnega ura
da Dolsko se je priselilo 5 lju
di (1+4), odselilo pa 3 (1+2). 
Živorojenih je bilo 9 otrok 
(5 + 4), umrla pa sta dva ob
čana (.1 + 1). Število prebival
stva v občini na dan 15. okto
bra 1964: Moste 21.860 (10.249 
+ 11.611), Polje 14.254 (6.854 + 
7.400), Dolsko 1.389 (669 + 720), 
skupaj 37.503 (17.772 + 19.731).

DIJAKI PRI PRAKTIČNEM 
DELU

V vevškem obratu papirni
ce Vevče-Medvode je bilo le
tos precej dijakov na obvezni 
in neobvezni počitniški prak
si. Med njimi so bili seveda 
tudi štipendisti, ki so se na 
ta način spoznali z delovnim 
procesom v tovarni. Vseh sku
paj je bilo na počitniški prak
si 157 dijakov iz najrazličnej
ših šol.

Korist te prakse je bila obo
jestranska: dijaki so v polet
nih mesecih nadomestili red

no zaposlene, ki so bili na let
nih dopustih, sebi pa so zago
tovili denarna sredstva.
NOV OBRAT
AKROKOMBINATA EMONE

CDS Agrokombinat-Emona 
je pred nedavnim sklenil ust
variti samostojni obrat za 
gradnje. V zadnjem času se 
je v podjetju pokazala močna 
potreba po gradbeni dejavno
sti v podjetju. Na številnih 
proizvodnih obratih tega pod
jetja je namreč vedno dovolj 
vzdrževalnih, adaptacijskih in 
rekonstrukcijskih del, ki so 
jih doslej opravljala druga 
gradbena podjetja. Poleg teh 
pa bo obrat za gradnje izvajal 
tudi agro- in hidromelioracij
ska dela, ki so v kmetijstvu 
posebno pomembna za dvig 
proizvodnje.

težave s Članarino

Kaj ncvšečno je odjeknila 
vest, da imajo poverjeniki 
SZDL v Novih Jaršah težave 
glede pobiranja članarine. Sta
novalci nekaterih hiš se kar 
ne morejo sprijazniti z dej
stvom, da je treba plačevati 
članarino, ki je že tako malen
kostna. Zlasti žalostna pa je 
ugotovitev, da so stanovalci hi
še v Božičevi ulici št. 1 celo 
odklonili plačevanje članarine.
UPOKOJENCI NA IZLETU

Upokojenci iz Novih Jarš so 
šli minuli mesec na izlet na 
Pohorje. Preživeli so prijeten 
dan, med drugim so obiskali 
tudi grobove talcev v Framu 
pri Celju.

Splošno mnenje udeležencev 
tega izleta je, da velja takšna 
srečanja večkrat organizirati, 
saj bi to pomenilo precejšnjo 
razgibanost med upokojenci.

T. B.
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OBČINSKA ZVEZA ZA KULTURO 
vabi tudi Vas na

I. SKUPINSKO RAZSTAVO LIKOVNIH UMET
NIKOV OBČINE LJUBLJANA MOSTE-POLJE
Razstavljajo: Vida Fakinova, Andrej Herman,
Aleksander Horvat, Stane Kumar, Jože Trpin, 

Izidor Urbančič in Aladar Zahariaš
Razstava je odprta od 25. novembra do 5. decembra 
vsak dan od 9. do 12 in od 15. do 18. ure v avli VVZ 

Angelc Ocepek, Zvezna ulica 24

■--------------------------------------------------------------------------------------------------------—- —  ------------------- —

GREMO V KINO - GREMO V KINO - GREMO V

Filmi, ki bodo na sporedu meseca novembra 

KINO TRIGLAV
Od 1. do 2. nov. ameriški barvni film SALOMON 

IN SABSKA KRALJICA;
od 3. do 5. nov. slovenski film SAMORASTNIKI; 
od 6. do 8. nov. francoski barvni film KAPETAN 

FRACASSE;
od 9. do 11. nov. ameriški barvni film LET V BO

DOČNOST;
od 12. do 13. nov. italijansko-francoski barvni film 

BAGDADSKI LOPOV;
od 14. do 16. nov. ameriški barvni film NAVA- 

RONSKA TOPOVA;
od 17. do 19. nov. angleški barvni film UPORNIK; 
od 20. do 21. nov. italijanski barvni film KOR- 

ZIŠKA BRATA;
od 22. do 24. nov. ameriški barvni film NA SEVER 

DO ALJASKE;
od 25. do 27. nov. francoski film KOKE GOR in 
od 28. do 30. nov. francosko-italijanski film OBLE

GANJE SIRAKUZE.

KINO VEVČE
Od 1. do 2. nov. ameriški film SERIFOV SIN; 
od 4. do 5. nov. nemški film SKRIVNOSTI ORI

ENTA, I. del;
o<l 6. do 8. nov. ameriški barvni film LJUBI

MO SE;
od 11. do 12. nov. nemški film SKRIVNOSTI ORI

ENTA, II. dei;
od 13. do 15. nov. mehiški barvni film VIHAR 

NAD MEHIKO;
od 18. do 19. nov. francoski film ARETACIJA; 
od 20. do 22. nov. nemško-jugoslovanski film WIN- 

NKTOU;
od 25. do 26. nov. italijanski film SMRT PRIHAJA 

IZ VSEMIRJA in
od 27. do 29. nov. ameriški barvni film PLAMTEČA 

ZVEZDA.

KINO ZALOG
1. nov. ameriški film PODAJ ROKO HUDIČU;
7. in 8. nov. ameriški barvni film CAWBOY;
14. in 15. nov. angleški film CAS BREZ USMI

LJENJA:
21. nov. francoski film POGLED Z MOSTU:
26. in in 27. nov. domači film NAS AVTO in 
od 28. do 30. angleški barvni film DOKTOR IN 

LJUBEZEN.

. ---------------- --

KLUB NA LIPOGLAVU
Nekaj z lastnimi sredstva ne

kaj pa s podporo občinske zve
ze za kulturo so v šole na Li
poglavu dogradili manjši pro
stor, ki je namenjen ožjim se
stankom in televizijskemu ko
tičku. Tako so dani vsi pogoji 
za živahnejše družbenopolitič
no delo. Tako iz poročila kakor 
tudi iz razprave je bilo razvid
no, da je bilo delo krajevne

organizacije živahno, saj je bi' 
la cela vrsta javnih razprav o 
različnih problemih, ki so za 
Lipoglav aktualni. Zanemarje
no tudi ni bilo splošno izobra
ževalno delo in je bilo s po
močjo delavske univerze v iem 
letu 7 predavanj.

In še graja ali vprašanje1 
Pri tajnih volitvah sta izpad
li edini predlagani tovarišici 
in sestavljajo odbor sami mo
ški. To se je zgodilo kljub to; 
mu, da jc bilo na konferenci
precejšnje število žensk. Ali 
ne zaupamo tovarišicam tudi 
odgovornejšega dela?

PEPE ŽABAR IN JANEZ VI
HARNIK ŠE ENKRAT V 
SHAKESPEAROVEM LETU

VIHARNIK: _
No, Pepe, si jo dobil zadnjič 

po nosu!
ŽABAR:
Posredno pa res: molk 1e 

včasih čudovito sredstvo.
VIHARNIK:
Res je. Celo vedno ne v ti

stem znanem: Si tacuisses. ■ •

NOVE KNJIGE V LK MOSTE 
od 15. IX. —15. X. 1964

Kenneth Allsop: Carstvo 9a1lf' 
stera, Friedrich DUrrenniatJ- 
Sum, Ksaver Sandor 
Maričon, Alain Gcrbault' z 
soncem, Henry Gold: MaT. 
Weldon je bil najavljen, ■+_ 
mon Gregorčič: Poezije, 
na poglavja iz pedagogike’ 
ko Jeličič: Staklenko, J°v...
Jovanovič-Zmaj: Pesme, viitrf

Pri nedavnih poplavah jc Ljubljanica pri mostu v Zalogu poplavila 12 stanovanj. Naj
huje so bile prizadete stanovanjske hiše Antona Dečmana, Franca Pupisa in Andreja 
Steleta, kjer je bila višina vode v stanovanjskih prostorih od 80—100 cm in je tako 
nastala znatna materialna škoda. Najvišje je Mia poplavljena stanovanjska hiša Antona 
Mahkovca iz Zg. Kašlja 96 (pri Gmajnarju), in sicer do višine 120 cm. Družina ves te
den ni mogla stanovati doma.

Starejši Založani pravijo, da tako visoke vode ni bilo od leta 1923.
Znatne škode je visoka voda povzročila tudi na cestah in mostovih. Voda jc odnesla 
vrhnji del lesenega mostu čez Mlinščico v Dolskem in poškodovala del ceste Zalog—La
ze in pot do Senožeškega mostu v Jevnico. Cenimo, da je vse škode v naši občini za

okrog 45 milijonov

Korajac: Sijaci, Ivan
i. lini1'rac: Duka Begovič,

Kranjec: Rdeči gardist,
ga, James Michener: PoVorise 
u raj, Stjepan Mihalič: Pr s, 
o Mlakarima, Narodne Pl ^ 
me, Svetovna književnos • 
knjiga, Trije medvedi, J« 
Veselinovič: Hajduk j.
Sergej Vošnjak: Fant s w; 
mi lasmi in Stefan 
Slomljeno srce.
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Delovni kolektivi 
čestitajo za 29. november

Kemična tovarna
Moste, ob železnici 14

Saturnus
MOSTE, OB ŽELEZNICI 16

INDOS
Moste, industrijska c.

Tovarna kleja
SMARTINSKA 50

TEOUOLJARNA
ZALOŠKA C. 54

Arbo Podgrad
Ljubljana—polje

IZOLIRKA
Moste, ob železnici is

mineral
Moste, industrijska c.

Crevarna
POLJANSKA 95

TOTR A
ZG. HRUŠICA 14

AGROKOMBINAT EMONA
LJUBLJANA

kvarna celuloze in papirja Vevče-

Medvode, obrat Vevče
Ljubljana—poi je

Kolinska tovarna hranil
SMARTINSKA C. 30

ZIMA
^UKIJANA, FUŽINE 21

ŽITO
SMARTINSKA C. 152 a

toplarna
■^GBIJANA, 

“OMŽAI.SKA 22

Takihle praznih dvoran ne bo več!

Osnovne organizacijske enote ob
činske zveze za kulturo pred sezono

Ko je bil januarja letos 
ustanovljen občinski svet Svo
bod in prosvetnih društev (se
daj občinska zveza za kultu
ro), je bilo vsem jasno, da bo 
bistveni del njegovih nalog 
usmerjen v delo z osnovnimi 
org. enotami, t. j. v delo s 
Svobodami in drugimi kultur
nimi društvi, tudi novonasta- 
jajočimi. Od tod tudi prva 
točka programa, ki pravi, da 
je najprej ugotoviti stanje na 
terenu in na osnovi dobljenih 
dejstev preiti k poglobljene
mu delu.

Ta naloga je sedaj uresniče
na. Povsod tam, kjer so na 
terenu bile osnovne org. eno
te, je položaj več ali manj ja
sen. Celo več, ob razgovorih 
glede stanja so se misli usmer
jale takoj tudi v vprašanje: 

.kaj in kako pa v bodoče! Dvo
je bistvenih elementov je 
spremljalo te razgovore — 
prvi, naj se razvija v kraju; 
soseski ipd. tista kulturna de
javnost, ki je krajevno uteme
ljena in bo lahko prispevala 
svoj delež k njegovemu raz
voju, in drugi, da je občinska 
skupščina z ustanovitvijo skla
da za financiramije kulturne 
(In telasnokultume) dejavnosti 
pokazala vso pripravljenost 
take progresivne težnje tudi 
podpirati.

V sodeJovanju z občinskimi 
množičnimi organizacijami so 
razgovori dali tele rezultate:

Od desetih, januarja na hi
tro ugotovljenih org. enot, ima 
— ponekod tudi najskromnej- 
še, a vendar — pogoje za delo 
kar 8. Izjemi sta DPD Svobo
da Bizovik, ki se je po pre
vzemu doma s strani tovarne 
Pletenina priključila KUD 
Bratje Kefar v Sp. Hrušici, in 
DPD Svoboda Polje, ki po pre
daji doma Saturnusu skorajda 
nima nobenih pogojev za delo, 
pa vendar kaže še pri takem 
stanju tolikšno stopnjo zani
manja za kulturno delo, da 
bo treba tu čimprej misliti na 
neko rešitev.

Povsod drugod pa so obča
ni preko razgovorov prišit že 
k programom in njih uresni
čevanju. Pri tem je treba pod
črtati, da je problematika to
liko zahtevnejša, kolikor bolj 
gremo proti centru občine. 
Zato se ne smemo čuditi, če 
so najbolje in najširje popri
jeli na Javoru im Lipoglavu, 
kjer 'bo delo tamkajšnjih kul- 
i‘(umih društev skorajda (po
menilo delo družbenega cen
tra v malem, saj bo njihov 
klubski prostor že letos poln 
najrazličnejših predavanj, se
stankov, prireditev ipd., pred
vsem pa bo posta! zbirališče 
za izmenjavanje mnenj med 
tamkajšnjimi občani. Drage 
množične organizacije naj to 
samo izkoristijo in se vklju
čijo v delo teh nastajajočih 
družbenih centrov in uspeh ne 
bo izostal; sicer pa je proble
matika okrog nastajajočih ‘klu
bov občanov tako vsestrans- 
ska in sodobna, da bo treba o 
njej čimprej napisati kaj več. 
Kar v petih osnovnih org. 
enotah so se odločili za gleda
liško dejavnost. S pripravami 
so že začeli v Mostah, Zadvo- 
ru, Zalogu, pa na Javoru in 
Lipoglavu. Tu smemo priča
kovati v naslednjih mesecih 
vrsto predstav, ki bodo s svo
jo' kvaliteto zadovoljile tudi 
zahtevnejšega gledalca. Pouda
riti je namreč treba polno 
pripravljenost gledaliških stro
kovnjakov iz naše občine, ki 
so se nesebično povezali vsak 
z eno gledališko družino in 
sedaj že skupaj pripravljajo 
— upajmo res čim kvalitet
nejše uprizoritve.

Na prvi pogled nenavadna 
je ugotovitev, da obstajajo po
leg vevškega in mladinskega 
pihalnega orkestra še štirje 
(ugotovljeni) manjši zabavni 
ansambli, ni pa niti enega 
uspešneje delujočega pevskega 
zbora. To dejstvo pač nare
kuje glasbeni šoli, da se čim
prej vključi v občinsko glas
beno življenje kot glasbeni 
center z vso, tudi vokalno de
javnostjo. Posebno poglavje

ZDRAVSTVO IN Ml
Piše dr. Boris Moškon

0 merjenju telesne temperature
Danes so že redke družine, 

ki ne bi imele toplomera za 
merjenje telesne temperature. 
S to pripravo si lahko izmeri
mo vročino kar doma ob po
ljubnem času in opazujemo, 
če ni z našim zdravjem kaj v 
redu.

Se vedno pa opažamo, da 
ljudje ne vedo pravilno upo
rabljati toplomera. Bodisi da 
naredijo napako pomotoma 
ali pa iz nevednosti. Zdravni
ka čestokrat sredi noči kličejo 
zaradi hudo povišane tempe
rature, ko pa vprašamo, koli- 
liko je bila izmerjena tempe
ratura, dobimo ali povsem 
normalen odgovor ali pa pre
nizko številko. Velika boja
zen, ki je obstajala sredi no
či, ni bila opravičena niti ob
jektivna. Zato ne bo odveč, če 
se danes nekoliko pogovorimo 
o tej zadevi.

Stalnost notranje sredine je 
pogoj svobodnega življenja — 
to je bilo že znano že za časa 
Claud o Bernarda. Da se na
haja človek v toplotnem rav
notežju, pomeni, da je proiz
vodnja toplote enaka izgubi 
toplote. Toplota se namreč v 
živem človeku stalno ustvarja 
kot sopojav v številnih kemič
nih procesih, na drugi strani 
pa se toplota tudi stalno iz
gublja v okolico.

Kadar je v telesu ustvarjene 
toplote več, kakor pa se izgu
bi, bo narasla temperatura ce
lega telesa in obratno.

Katero temperaturo bomo 
imeli za normalno?

Točno določena temperatu
ra ne obstaja, ker obstaja 
razpon normalnih temperatur 
Od okoli 36° C — 37° C ali pa 
več, pri težkem fizičnem delu 
npr. tudi 38° C.

Kje merimo temperaturo te
lesa?

Temperaturo merimo pri 
človeku običajno na nasled
njih mestih: (najprej spravi
mo živo srebro pod skalo na 
toplomeru).

1. pod pazduho (pazduha ne 
sme biti potna);

2. v ustih (po vstavitvi živo- 
srebmega dela termometra 
pod jezik usta zapremo, ter
mometer pridržimo s prsti in 
dihamo skozi nos);

3. v zadnjem črevesu (živo- 
srebrni del termometra na
rahlo namažemo z vazelinom 
ali oljem in ga previdno suka- 
je levo in desno vtaknemo v 
zadnje črevo. Pri tej meritvi 
moramo biti previdnejši, da 
termometra ne zlomimo. Obi
čajno merimo na ta način tem
peraturo pri otrocih).

Kakšni so razponi normal
nih temperatur?

1. pod pazduho med 36,4 — 
36,8; povprečno 36,5° C;

2. v ustih: temperatura med 
36,7 — 37,1 je za 0,2 — 0,4 viš
ja kot pod pazduho in za prav 
toliko nižja v zadnjem čreve
su;

3. v zadnjem črevesu 36,9 do 
37,5; povprečno 37° C; za okoli 
0,6 je večja od temperature v 
ustih.

Telesna temperatura pa ni
ha tudi preko dneva. Najnižja 
je zjutraj, zvečer pa narašča 
od 16. — 20. ure Prav obratno 
pa je opaziti pri delavcih, ki 
delajo v nočni izmeni. Tu pri
čakujemo nekoliko povišano 
temperaturo zjutraj.

Kako dolgo merimo tempe
raturo?

Pod pazduho merimo 5 —10 
minut, pod jezikom ali pa v 
zadnjem črevesu 3 minute. Ko
likor nimamo zadovoljivih re
zultatov, merjenje ponovimo 
ali pa merimo na dveh mestih 
z dvema termometroma isto
časno. Včasih moramo pomis
liti na točnost termometra. 
Merjenje izvajamo trikrat 
dnevno: ob 6. uri, ob 12. in 
18. uri, kolikor ni zdravnik 
svetoval pogostejše merjenje. 
Temperaturo beležimo dnev
no, da imamo orientacijo ni
hanja temperature po dnevih 
in tednih, kolikor sumimo ali 
pa če že obstaja bolezenski 
proces.

Kako je s povišano tempe
raturo?

Mnogi menijo, da povzroča 
temperatura 42“ C že okvaro 
številnih celic. V nevarnosti 
so tudi celice možganov. Ko 
se dvigne telesna temperatura 
na 43 do 45° C, bo bolnik pre
živel verjetno še nekaj ure — 
kolikor ne bo padla tempera
tura v smeri normalnih meja. 
V takem primeru hladijo bol
nika tako, da ga masirajo z 
alkoholom. Pri visoki tempe
raturi si lahko sami nudimo 
pomoč s tabletami iz skupi
ne, ki jo imenujemo antipire- 
tiki: aminoplrin, antipirin,
aspirin itn. Aminopirin lahko 
dobimo v vsaki lekarni brez 
recepta. Seveda pa moramo 
točno pojasniti magistru, ko
liko smo stari, ker tablete ni
so bomboni, za kar jih poseb
no otroci večkrat zamenjajo, 
a lahko taka zamenjava prive
de do usodnih posledic. Na 
ta način si lahko pomagamo v 
prvi sili ponoči, na potovanju, 
itn., dokler se ne posvetuje
mo z zdravnikom.

Utrip žile utripalnice in tem
peratura.

Pri umirjenem in ne ner
voznem bolniku se lahko pri
bližno orientiramo o normal
ni telesni temperaturi, če ve
mo, kakšen je utrip žile utri
palnice, ki ga merimo v zape
stju ene izmed rok.

Za posamezne starostne do
be je število utripa naslednje: 
do 1. leta 135 udarcev v minu
ti, od 1. do 2. leta 120 udarcev 
v minuti, od 3. do 4. leta 110 
udarcev v minuti, od 5. do 9. 
leta 90 udarcev v minuti, od 
9. do 11. leta 85 udarcev v mi
nuti, od 12. do 17. leta 80 
udarcev v minuti, odrasel 
človek 72 udarcev v minuti.

Kadar naštejemo te števil
ke glede na starost, bo tudi 
temperatura običajno nor
malna. Le redki zdravi posa
mezniki imajo nekoliko nižji 
utrip.

tvorita likovna umetnost in 
družabni ples. Za obe dejav
nosti smo pred ustanovitvijo 
strokovnih klubov in bomo o 
tem še poročali.

Filmskovzgojno delo še nd 
prodrlo v širino, kajti prepro
sto moramo ugotoviti, da se 
je z njim barvil doslej v obči
ni reci in piši en sam delavec. 
Zato je toliko pomembnejša 
iniciativa komisije za film in 
TV pri obč. svetu ZKPOS, da 
je organizirala filmskovzgojni 
seminar za prosvetne delavce, 
saj bodo ti lahko najlaže po
nesli filmsko umetnost med 
kar najštevilnejše gledalce — 
našo mladino. Sicer pa o tem

poročamo na drugem mestu. 
S petimi osnovnimi org. eno
tami (Lipoglav, Javor, Dolsko, 
Zalog, Zadvor) se je povezala 
matična knjižnica Moste in v 
redu teče izmenjava knjig s 
potujočimi kovčki.

Bežni prikaz sistematičnega 
dela in naporov bi bil po
manjkljiv, če ne bi omenili 
tudi istočasnih stikov občin
ske zveze za kulturo z delov
nimi organizacijami. Z obiski 
pri njih ustvarjamo tisto ra
zumevanje, posluh in priprav
ljenost za skrb najširših in 
najštevilnejših faktorjev pri 
dvigu kulturne in s tem socia
listične zavesti naših občanov.
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Savska mornarica
Na skrajnem severovzhod

nem koncu sedanje občine 
Ljubljana Moste-Polje je med 
NOV peljala kurirska pot TV 
kurirjev iz Štajerske preko 
Moravč pri Senožetih čez Sa
vo proti Jevnici in Jančam na 
Dolenjsko. Kurirsko ekipo, ki 
je vzdrževala zvezo preko Sa
ve pri Senožetih, smo v štabu 
komande TV postaj imenova
li Savska mornarica.

... Brod v Senožetih je bil 
zasebna last in je bil po uka
zu Nemcev zaklenjen. Kurirji 

■pa so se dogovorili z lastni
kovim sinom Valentinom, da 
je napravil za kurirje še en 
ključ. Tako je »ostal volk sit 
in koza cela« — kurirji so se 
z brodom prevažali, Nemci pa 
so ga imeli zaklenjenega.

Kurirji so se prevažali pov
sem ponoči in z dogovorjeni
mi znaki. Znak za prosto pot 
na drugo stran Save so bili 
trije veliki kamni, vrženi v 
vodo, odziv kurirja na drugi 
strani pa dva velika kamna. 
V začetku so ta prehod upo
rabljali tudi Lojzka Šlander, 
Vito Krajger, Stane Rozman, 
Peter Stante in Mitja Ribičič, 
glavni organizatorji upora na 
štajerskem.

Ta zveza čez Savo v Seno
žetih je delovala do leta 1943 
brez večjih molenj. Februar
ja pa je partizan Franc Jelni
kar, doma iz Senožet, hotel 
preko Save, a znaka ni poznal 
in je zato splezal kar na žico. 
Opazila ga je nemška zaseda. 
Ujeli so ga in ga v Begunjah 
ustrelili. Kljub temu so kurir
ji z brodom prepeljali še ok
rog 300 novincev, ki so odha
jali iz štajerske na Dolenjsko 
v brigade. Potem pa je žan- 
darmarija nekega dne v apri
lu brod razbila.

V Senožetih pa so kurirji 
kmalu nato dobili star del 
čolna. Organizirali so še des
ke za stranice in v Grilovem 
hlevu naskrivaj naredili čoln. 
Zgradili so bunker in vanj so 
spravljali novi čoln, potem ko 
so po vsaki vožnji vhod dob
ro zamaskirali. Po tej zvezi je 
šlo poleg ljudi iz Dolenjske 
na štajersko in drugega ma
teriala tudi nad 3.000 kg eks
ploziva in municije, pa še pre
cej orožja.

Nekega večera sta prišla s 
strogo zaupno pošto dva ku
rirja iz četrte operativne zo
ne namenjena v glavni štab. 
Bila sta dobro oborožena. Tu
di vodja kurirjev — mornari
ce Ivan Cerar-Miklavž, kurir 
Anton Jelnikar-Andrej in Flor
jan so bili dobro oboroženi. S 
čolnom so še kar urno prešli 
deročo Savo. Od Save do pro
ge pa je bilo še kakih 400 m

M4

čistine. V zasedi so jih priča
kovali Nemci in komaj so ku
rirji prišli do železniške pro
ge, so jih »pozdravili« z mi
traljezom. Umika ni bilo. 
Vrgli so se na tla. Branko je 
sprožil rajal iz brzostrelke in 
eden od Nemcev je zatulil. 
Nato so vrgli bombe, ki so 
padle natančno tja, kjer je 
stal nemški mitraljez. Nemci 
so se začeli umikati, kurirji 
pa so pohiteli čez čistino do 
gozda. Nemci so streljali za 
njimi, a zadeli niso nikogar. 
Komaj pa so bili na varnem, 
je kurir Branko prestrašen 
vzkliknil: »Kurirske torbe ni
ma!« Ni jim preostalo dru
gega kot vrniti se na želez
niški nasip. Da so premotili 
Nemce, so začeli streljati na 
železniško postajo Jevnica. 
Res so Nemci drli tja, kurirji 
pa z vso hitrostjo na progo, 
kjer so torbico še dobili. 
Nemci so jih sicer opazili in 
začeli streljati, vendar so jo 
kurirji še srečno odnesli.

Nekega jutra sta prišla na 
kurirsko postajo kurirja Švi
gelj in čičko. Slednji je rad 
mnogo govoril. Trdil je, da ni 
nobena umetnost zdrževati 
zvezo čez Savo, pač pa da je 
po njegovem največja ovira 
meja. Kot novemu komandir
ju kurirske postaje so kurir
ji Cičku predlagali, naj si 
ogleda pot čez Savo. Tedaj so 
imeli kurirji že dva čolna in 
odpravili so se z velikim to
vorom literature in pošte k 
Savi. Prej so morali prebresti 
nekaj mrtve vode. Zvezo so 
dobili takoj, oddali pošto in 
pohiteli nazaj, kajti čez pet 
minut je že moral pripeljati 
potniški vlak in pred vlakom 
je vedno šla po progi nemška 
patrola iz Kresnic. Morali so 
čimprej čez progo. Na vso 
moč so tekli čez mrtvo vodo 
in čez travnike in skočili na 
progo. Tedaj pa se dvigne Ne
mec izza proge in zavpije »Gu- 
ten Morgen, Banditen!« Dru
gi Nemec pa jim je hkrati 
»voščil dobro jutro« s stroj
nico.

Kurirji so izstrelili vsak po 
en rafal iz svojih brzostrelk. 
Več niso utegnili, ker so Nem
ci že jurišali z bombami na
nje. Umik — toda kam? Pred 
njimi je 300 m dolga čistina. 
Vendar druge poti ni. Nekaj 
časa tečejo, mečejo se po tleh 
v zaklone, odgovarjajo z brzo
strelkami in srečno dosežejo 
breg mrtve vode. Pod hudim 
ognjem se prebijejo do izliva 
Jevniškega potoka v mrtvico. 
Hoteli so se preplaziti po po
toku takoj za postajo, a ko
maj so zavili tja, jih je »po
zdravila« druga nemška pa
trola. Bili so obkoljeni in ni 
jim preostalo drugega kot 
nad 2 m globoka mrtvica. Mi
klavž in Zupančič sta se od
ločila, da tistih 50 m prepla
vata, Cičko pa — da ne zna 
plavati. Prijela sta ga vsak i 
pod eno pazduho in tako so 1 
mrtvico preplavali. Krogle so 
še zmeraj sikale za njimi, a 
Nemci jih niso več videli. 
Skozi gosto grmovje so se ku
rirji plazili kak poldrug kilo
meter daleč za Savo, da bi 
tam prešli progo. Med tem se 
je že precej zdanilo. Zagleda
li so nove oddelke Nemcev, ki 
so šli v Jevnico na pomoč. 
Kurirji so se splazili po tre
buhih ob malem potoku skozi 
propast pod železnico, nato pa 
hitrih nog v Janške hribe. 
Tam so se pri Pintarjevih po
sušili in najedli in zopet je 
bilo vse dobro. Samo Cičko se 
je jezil, češ da so ga njegovi 
kurirji nalašč zapeljali med 
Nemce.

Kurirska zveza preko Save 
je zavzemala čedalje večji ob
seg. Na štajerskem so usta
navljali večje enote. Osvobo
jena je bila Zgornja Savinjska 
dolina. Zveza z Dolenjsko je 
postajala vsak dan važnejša, 
saj so tu prihajali in odhajali 
vojaški in politični funkcio
narji, novinci, udeleženci raz
nih tečajev, tako da ni bilo 
noči, ko ne bi bilo treba pre
peljati vsaj 30, včasih pa tudi 
po 100 in več ljudi. Organizi
rali so štiri poti preko Save. 
Ce je kurirjem pretila nevar
nost na enem kraju, so šli 
drugam.

Minili so tedni in meseci 
brez posebnih presenečenj; 
zveze so bile točne, kot da v 
Lazah, Dolskem in Jevnici 
sploh ni Nemcev. Potem pa je 
spet prišel čas, ko so kurirji 
padali v zasede, bredli ledeno 
deročo Savo in celo zgubljali 
življenja in čolne. Vendar lah
ko trdimo, da so kurirji, ki 
jim je bila zaupana važna na
loga vzdrževati zvezo med raz
kosanimi deli naše domovine, 
to naloao dobro opravljali. 
Tudi vaščani Senožeti, Jevni 
ce, Janč itd. so kurirjem nu 
dili vso pomoč in s tem pri 
spevali svoj delež k svobodi
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Delovni kolektivi
: Čestitajo za 29. november

Seminar za filmsko- 
vzgojne delavce v Mostah

Komisija za film in TV pri občinskem svetu zveze kul
turno prosvetnih organizacij in občinski svet za šolstvo, 
kulturo in prosveto Ljubljana Moste-Polje sta organizator
ja seminarja za filmskovzgojne delavce, ki se je začel 
1. oktobra in bo trajal do vključno decembra letos. Ko smo 
torej sedaj sredi dela, skušajmo ugotoviti nekaj dejstev in 
zapisati nekaj misli, ki se utrinjajo ob tem.

V prijetni knjižnici nove 
osnovne šole Kette-Murn se 
ob četrtkih zvečer zbere de
set do dvanajst seminaristov. 
Neuspeh sklicateljev? Da in 
ne! Ce pomislimo, da je bil v 
občini doslej en sam filmsko- 
vzgojni delavec na vseh šo
lah, je ta obisk vsekakor 
uspeh. Ce pa istočasno vemo 
in celo priznavamo ves vpliv 
in vlogo filma pri oblikovanju 
naših ljudi, posebej mladine, 
in če vemo, da so bili vabljeni 
vsi prosvetni delavci in ljubi
telji filmske umetnosti po šo
lah in po osnovnih organiza
cijskih enotah (Svobode, 
KUD), ki jim je film ali pri 
srcu kot umetnost ali pa vsaj 
sredstvo za dosego vzgojnih 
smotrov, kjerkoli delajo, po
tem pa tako »številen« obisk 
ni in ne more biti zadovo
ljiv.

Druga ugotovitev — morda 
prvo tudi pogojuje — je pro
gram. Na uvodnem razgovoru, 
ki sta mu poleg povabljenih, 
posebej slavistov prisostvova
la tudi direktorja dveh (od 
šestih povabljenih!) šol, smo 
pregledali predlog programa: 
svetovna in naša zgodovina 
filmske umetnosti (8 ur), film
ski jezik (4 ure), filmska 
vzgoja v šoli — estetski in 
vzgojni problemi filma (4 
ure), filmski krožek (2 uri) in 
možnosti povezave s Pionir
skim domom (2 uri). Predlog 
so navzoči sprejeli s pripom
bo, naj seminar ne bo samo 
verbalen.

Doslej sta obdelala Vitko 
Musek prvo temo in Jovita 
Podgornikova tretjo, sedaj pa 
nam posreduje Jane Kavčič 
drugo temo. Četrto in peto te
mo nam bosta podala Ciril 
Brglez in Mirjana Borčičeva. 
Vitko Musek je suvereno po
dal osnovne značilnosti zgo
dovine filmske umetnosti, po
sebej v obdobju nemega in 
posebej zvočnega filma. Pre
davateljeve samostojne ocene 
in mnenja so seminaristom 
odprla nove poglede na zgo
dovino kot na znanost, ki ob 
najpotrebnejši faktologiji išče 
predvsem vzroke in učinke. 
Zato tudi niso presenetljivo 
izzvenela predavateljeva izva
janja o najnovejši in filmski 
ustvarjalnosti, ob katerih je 
Vitko Musek izvajal celo ne
katera predvidevanja npr. o 
sovjetskem filmu, ki ga — 
najsodobnejšega in celo v pro
gramih — dobro pozna. V vsa
kokratnem debatnem delu 
smo se seminaristi ustavljali 
pri npr. vrednotenju filma 
kot umetnosti, pri slovenski 
filmski produkciji itn.

Jovita Podgornikova je s 
prepričljivo besedo in zgle
dom prikazala nujnost film
ske vzgoje v šoli, saj je 94 %

gledalcev filmskih predstav 
prav mladih, največ šolarjev 
vseh vrst. Tako lahko vsak 
predmetni učitelj pri svojem 
predmetu (slavisti najbolj) 
uporablja film kot estetsko, 
vzgojno ali izobraževalno (ali 
vse hkrati) sredstvo ali pa 
mu je v danih pogojih ta že 
smoter ali cilj.

Jane Kavčič sedaj uvaja nas 
seminariste v abecedo film
skega jezika. S filmskimi tra
kovi (prinesel je odrezke s se
boj in jih razdelil, da jih bo 
lahko vsaka šola imeia vedno 
na razpolago) in s kredo v 
roki upamo, da bo zadovoljil 
tudi poslušalca, ki pozna npr. 
M. Martinov Filmski jezik ali 
še kaj.

Tudi od M. Borčičeve in C. 
Brgleza pričakujemo, da bo
mo kar največ pridobili pri 
njunih temah.

In zaključek: seminar je 
narekovala potreba! Zato tu

di sicer skromno število šemi 
naristov z najredkejšimi opra
vičenimi izostanki prihaja in 
si nabira znanje. Preprotebno 
nam je, saj bo na ramah teh 

10 do 12 filmskovzgojnih de
lavcev slonela odgovorna, a h 
valežna naloga. Kako se tega 
zavedamo, naj bo samo v ilu 
stracijo naslednja vest: 29. no
vember bomo na popolnih os 
novnih šolah in na gimnaziji 
proslavili tudi s projekcijo pr 
vega slovenskega celovečerne
ga umetniškega filma Na svo 
ji zemlji. S pripravljeno uvod
no besedo in s kasnejšimi raz 
govori zgodovinarjev, slavi
stov in drugih po projekciji 
bomo skušali v praksi doka

zati, koliko sc da prispevati s 
to umetniško zvrstjo k for

miranju mlade osebnosti. Sev 
eda je vse to začetek. Uspehi 
in problemi s seminarja pa 
bodo občutni še daleč naprej. 
Tudi problemi in ti bodo odp 
rli zopet nove probleme, nove 
zahteve, nove oblike dela... 
in prav je tako.

Milan Pritekelj
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MOŠCANSKA skupnost »

POPOTNI ZAPIS IZ GRČIJE
Poltovorna, nad trideset let stara ladja LASTOVO se 

je med tuljenjem poslovilnih siren komaj premaknila, ko 
sem že segel novim znancem v roke. Trije moščani — Ma
rinko, Tone in jaz — smo se vključili v precejšnjo skupi
no študentov, ki so potovali v Grčijo na ogled znamenitosti 
in novim doživetjem naproti...

OSčani 
pišejo...

TOVARIŠ UREDNIK!

Pisma občanov redno prebi
ram. Večina pisem je kritič
nih, skušajo pisci načenjati ta 
ali oni problem. Rubrika Ob
čani pišejo je zato naša javna 
kritična tribuna, ki pa ima 
vsaj v Moščanski skupnosti 
bistveno pomanjkljivost. Pisec 
— občan napiše pismo zato, 
da s problemom seznani jav
nost in odgovorne činitelje. 
Ker je skoraj v vseh pismih 
zastavljeno vprašanje, bi mo
rali taki činitelji, bodisi so to 
organi občinske skupščine, 
bodisi družbene organizacije, 
Podjetja ali posamezniki, nanj 
tudi odgovoriti. Odgovor bi 
moral biti priobčen ali skupaj 
s pismom, kar je v mesečni
ku, kot je Moščanska skup
nost, tehnično izvedljivo, ali 
Po. najkasneje v naslednji 
Mevilki. Temu pa v večini pri
merov ni tako in bralec do
mala vedno zaman čaka na 
odgovor ali na pojasnilo.

Pisma bralcev imajo v vseh 
časopisih posebno nalogo, 
Predvsem pa zahtevajo na kri
tična vprašanja tudi konkret
nih odgovorov! Menim, da ne 
Pretiravam, ko trdim, da so 
te rubrike prav zaradi svoje 
širine in odkritosti med naj
bolj branimi. Mislim, da bo 
morala tudi rubrika Občani 
pišejo v Moščanski skupnosti 
spremeniti dosedanjo prakso. 
Ka vsa pisma občanov, v ka
terih so zastavljena vpraša- 
Pja, bo moralo uredništvo od
govoriti oziroma odgovor ali 
Pojasnilo pri prizadetih dobiti 
m ga posredovati.
. Prosim, da uredništvo o mo
jem predlogu razmisli in za
vzame stališče!

I. LOVŠIN, Polje
PRIPIS UREDNIŠTVA:
Vaše napotke in kritiko je 

nredništvo resno proučilo, 
smo pa o vašem predlogu tu
ni že sami razpravljali. Nismo 
namreč pričakovali, da bomo 
0 tej na£i pomanjkljivosti 
Prejeli pismo s tako konst
ruktivno kritiko, kot je vaša.

Potrudili se bomo, da bo
ne) vsa pisma, ki zahtevajo 
Odgovor, tega tudi dobila, vas 
l°v. Lovšin pa vabimo k sode
lovanju in se vam za pozor
nost zahvaljujemo.

Pismo UO Obnove berite 
na 3. strani

Z majhno zamudo smo se 
znašli na morju med lučmi in 
lučkami ob obali. Vodja Peter 
je privlekel na dan steklenico 
»kačje sline« — v slovo kop
nemu. Kmalu smo nekateri 
sredi razprav o tej in oni fa
kulteti, drugi pa si iščejo pri
meren kotiček na krovu, kjer 
bomo potniki drugega razreda 
preživeli naslednjih dvanajst 
dni. Raztegujem si pljuča s 
polnjenjem blazine, Marinka 
in Tone pa si oglediijcta raz
sežnosti ladjice, ki nas pelje 
proti antični Grčiji in moder
ni državi na jugu Balkana.

Veste, da na morju čas ne
kako šepa za hitrostjo ladje! 
Pa vseeno: kar hitro smo pre
pluli naš Jadran in v nekate
rih pristaniščih nihče niti ni 
hotel na kopno. Po resnici po
vem, še vedeli nismo, kdaj je 
bila opravljena carinska for
malnost. Hrustali smo imenit
ne zrezke, ko sc je v jedilnico 
vrnil vodja Peter in z globo
kim vzdihom naznanil, da smo 
»potrjeni za čez mejo«.

Popoldne smo na levi obali 
opazovali razdrapane grebene 
albanskih gora. Vasice so 
gnezdile na pustih področjih 
ob obali; Helena mi je ponu
dila daljnogled: prvič sem se 
srečal z obalo brez hotelov, 
naselij ali kampov, divjo, ne
prijetno, prazno in zapuščeno 
obalo, kjer se je le tu in tam 
pokazal kak napol dograjen 
turistični objekt. Kar kmalu 
so se naši fotoaparati obrnili 
na drugo stran, na sončno ze
leno obalo italijanskega jugo
vzhoda. Nedaleč pred nami so 
stali v dolgih čolnih zagoreli 
ribiči in nam mahali. Tako ve
selo smo si odzdravljali, kot 
kasneje, ko smo po tolikem 
času vožnje srečali moderno 
ladjo APPIO, ki je peljala ita
lijanske in naše turiste iz Gr
čije v Brindisi.

Večer je bil dolg — po zad
njem obroku hrane - nismo 
imeli kaj početi. Dekleta so 
šivala, pisala in si urejala 
drobnarije po potovalnih tor
bah, fantje pa smo skoraj vsi 
posedali ob taroku in bučno 
metali karte, obkroženi od 
steklenic piva. Čakali smo, da 
prispemo v prvo grško luko.

»Itea, pristajamo«, nas v hi
pu zbere pod sabo ladijski 
zvočnik. »Tu ostanemo dopol
dne, kdor želi naj si gre ogle
dat Delphe«. Hip nato nam

neki mornar potisne v roke 
zelen listič — in to bo naša 
»osebna izkaznica« v Grčiji. 
Večina navali na avtobuse in 
odbrzi po slabi cesti nekam za 
hribe. Tam sem že bil, zato se 
odločim, da skočim obiskat 
znanca v bližnji hotel Xenia. 
Marka sem spoznal pred leti 
na Ohridu, kjer je skupini 
ameriških turistov skušal tol
mačiti zgodovino Makedonije.

Tokrat ga nisem našel'pač 
pa mi je njegov oče Mr. Pap- 
seliss postregel z ouzo (znano 
grško žganje) in papastratos 
cigareto s filtrom. V recepciji 
hotela, ki ga vodi, pa me je 
založil tudi z vsemi mogočimi 
prospekti turistične Grčije.

»Letos sem bil na Bledu, 
ogledati sem si moral vaše za
nimivosti. Vaša ... g ..nko.. 
(hotel je reči Gorenjska), to 
je nekaj! Samo vi ne znate 
vsega tega izkoristiti kot reci
mo mi v Itei. Samo Delphe 
imamo, pa pride v naše nasel
je skoraj toliko gostov kot v 
Bohinj«.

Sele, ko sem se vračal v pri
stanišče, sem si ogledal Iteo. 
Zgodovinsko mesto, nekoč pre
stolnica regionalne kulture, 
danes revno, umazano in za
nemarjeno pristanišče z zelo 
živahnim prometom. Ulic že 
tedne niso pometli, kavarniški 
stolčki so na pol polomljeni, 
vojak v živi zeleni uniformi 
je zdehavo govoril z namaza
no in oksidirano blondinko na 
majhnem beneškem balkonč- 
ku. Tokrat gledam Grčijo dru
gače ...

Zvečer smo se usidrali v Pi
reju, enem najvažnejših shaja
lišč ladij vseh dimenzij in na
menov. Ogromna nizozemka 
se je leno pozibavala ob vitki 
amerikanki, turkinja ob ja- 
ponki, od časa do časa nam 
kaka sirena para ušesa. Tu 
bomo ostali do prihodnjega 
večera, zato: hura! na kopno! 
Prva pot je veljala najbližje
mu prodajalcu grozdja, druga 
pa v enega od sto in sto »ba
rov« na pivo. Sploh nekateri 
menijo, da je Pirej najcenejši 
trg v Evropi, saj si lahko ku
piš vse (od bučke do mercede
sa 200), kar tako ob ulicah ali 
na njih, seveda ob glasnem 
zbijanju cene. Tu kar mrgoli 
MP čelad, saj se zbirajo mor
narji vseh dežel in tepež je v 
Pireju nekaj vsakdanjega — 
kot svetleče reklame cigaret

Papastratos ali pa piva »fix«. 
Velike značilnosti Aten z oko
lico je že marsikdo od nas po
znal že prej. Zato nas je veči
na odšla v zmeren kabaret gle
dat orientalske plesalke...

Prihodnji dan sem vseeno 
odšel na ogled Akropole s 
Parthenonom, Pripileo, Erech- 
teionom in Victorijinim temp
ljem. »Pa vse to smo že videli, 
po prospektih, razglednicah, 
vsepovsod«, se je na žgočem 
kamenitem ostanku svetovne 
kulture jezil Tone, ki je za
man iskal sence. Vsepovsod 
smo videvali tujce, vseh barv 
in jezikov. In še turistični po
licaji (v Grčiji so pred leti 
ustanovili Tourist police, ki 
naj čuva spomenike, obenem 
pa so ti policaji prevzeli tudi 
nalogo uradne informacijske 
službe, ki nas stalno z žvižgi 
opozarjajo, kje in kaj smemo 
fotografirati, kam stopiti. Za
me je bil zanimivejši sosednji 
grič Areopagus, kjer je bil za
prt eden največjih filozofov 
vseh časov Sokrat. Potem pa 
smo imeli vsega dovolj; vsi 
smo bili »siti« razbeljenega 
kamenja, hoje neprestanega 
vrveža in želeli smo si spet 
morja...

Prihodnje popoldne nas je 
iz poldremavega poležavanja 
na krovu zdramil glas kapita
na. Sidro se je zapičilo na 
Kreti, v znanem in enem naj
starejših sidrišč v Sredozem
lju—Iraklionu. Po pristanišču 
so zdolgočaseno posedali mla
di, katerih glave že dolgo niso 
videle Škarij. Priložnostni voz
niki tovornjakov v pravih 
tropskih izvedbah so se v hi
pu zbrali pred našo ladjo. Naš 
kapitan, barba Sime, pa se je 
že poprej dogovoril z neko 
tvrdko in tovornjaki so v vrsti 
odšli.

»Torej velja, gremo v Kno- 
sos«, nas je zbral vodja na 
pomolu. »Kdo te bo pa poslu
šal, ko je tako vroče«, mu je 
najbližji brž ugovarjal. Konč
no smo si izposlovali svobod
ne oglede.

Rdeč prah nam je metalo v 
obraze, ko smo se napotili v 
mesto. Revne hiše ob obali, ne
kaj višjih in starejših nas je 
pozdavljalo od daleč, živo sre
bro je sililo že nad štirideset, 
ko smo štirje stopili v enega 
od mnogih lokalčkov. Natakar 
je takoj spoznal, da smo Jugo
slovani, in hitro prinesel po 
vrček piva, zaželel »Sigigan« 
(na zdravje) in povedal, da on 
časti. K sreči smo že znali re
či »Ef haristo poli« (lepa hva
la) in odšli. Mudilo se nam je 
na Knosos.

Nov švedski Volvo avtobus 
pripelje izletnika v pet kilo
metrov oddaljeno najstarejšo 
in največjo kraljevo palačo v 
Evropi. Vsake pol ure za 
dve drahmi. Tam nas je odlo
žil na najmodernejši asfaltni 
cesti pred napol podrto žič
no ograjo. Ob vhodu nas osku
bejo za deset drahem in že 
moramo pot skozi labirint 
hodnikov, ploščadi, stebrov in 
stopnišč. O tej palači ve po
vedati legenda, da je v nje
nih podzemski hodnikih do
movala strahotna pošast »mi- 
notavros« pol človek pol bik. 
Vsako leto so ji morali doma
čini žrtvovati sedem devic, 
dokler je ni z mečem pokončal 
legendami junak Tezej. Le
genda pravi, da mu je kralje
va hči Ariadna dala klobčič 
volne: Tezej je šel po hodni
kih, odvijal klobčič, našel 
minotavrosa in ga ubil, potem 
pa je spet zavijal klobčič in 
prišel tako iz labirintov na be
li dan. Zgodovinarji (tu mislim 
mladega domačina Dimitra, ki 
je rekel, da je »zgodovinar«, 
ko nam je razkazal Knosos!) 
pravijo, da je bilo to pred 
štirimi tisočletji. Takrat pa je 
bila Kreta, strateško pomem
ben otok blizu afriške obale, 
zibelka evropske kulture, med
tem ko je klasična dežela ev

^ slab kilometer po odcepu od Litijske ceste proti Zadvoru pa si pri zadružnem 
oniu, kjer je Rostilna Pod Urhom. ZmoRljivost te Ra RostinskcRa obrata je dovolj 
elika, da sprejme večje število Rostov, ki so med druRim postreženi tudi z doma- 

kJnvi klobasami, pršutom in pristnim vinom. Zaključena družba pa sc lahko nemo- 
"o zabava v posebni sobi ob zvokih domače in moderne Rlasbc s plošč. Informa- 
■**' in rezervacije dobite na upravi podjetje, telefon 36-795.

ropske kulture (Grčija) še 
ždela v kameni dobi. Na Kreti 
so živeli sposobni pomorščaki, 
ki so se že razgledovali po 
bližnjih in daljnih otokih. 
Okrog 1400 pr. n. š. je kretska 
kultura doživela svoj nenadni 
konec, ko so prišli na otok 
tudi zavojevalci in si ga poko
rili. Sledil je tudi potres, ki je 
mogočno palačo — razsežnejšo 
od velikanske Buckinghamske 
palače v Londonu — do teme
ljev porušil. Sele ob prelomu 
prejšnjega stol. so pričeli raz
kopavati pobočja hriba Kepha- 
le, toda genialni samouk Schli- 
eman je zaman iskal palačo po 
Homerjevih stihih. Sele napol 
avanturist Arthur Evans jo je 
odkril in jo znova predstavil 
svetu v preostalem stanju z 
rahlo neposrečeno verzijo. 
Lahko smo občudovali čudovi
to ohranjene barve na stenah 
dvoran, še bolj pa smo se ču
dili originalnim freskam ,v 
iraklionskem muzeju. Veljalo 
je prepotovati tisoče in tisoče 
kilometrov in se ustaviti na 
tem otoku pred Afriko. Znanci 
so strmeli, gledali z odprtimi 
usti in neutrudno iskali moti
ve za čimboljše fotografije. 
Kip divjajočega polbika me 
je tako prevzel, da sem si ga 
predstavljal kot v resnici. »In 
v tej dvorani so hranili se
demdeset tisoč litrov oljčnega 
olja,« nas je zdramil iz skoraj 
pretirane zamaknjenosti vod
ja Peter in nas opozoril, da čez 
tri ure odrinemo.

Se pet dni in spet bomo do
ma. To, kar sem se učil v 
gimnaziji, sem videl v Grčiji.

Ni mi bilo žal tolikih kilo
metrov, znoja in viharjev na 
morju. Skozi pajčolan megle 
in vode se je prebilo sonce, ko 
smo stopili na naša tla v Ko- 
toru.

JANEZ GRČAR

šport
OBČINSKO PRVENSTVO 
V ROKOMETU

Zaključen je jesenski del ob
činskih pionirskih lig v rokome
tu tokrat poln presenečenj. Prvo 
in naj večje je odnos učiteljev te
lesne vzgoje z osnovne Sole Polje, 
ki so pustili šolsko športno dru
štvo na svoji šoli vnemar in se 
je — prvič v treh letih, odkar to 
tekmovanje redno poteka - dogo
dilo, da je bilo kar 5 tekem (v 
obeh konkurencah) 5:0 brez bo
jev! Pred leti je bil v Polju RK 
Papirničar (Vevče), ki je bil v 
moški in ženski konkurenci med 
najboljšimi v Sloveniji - boljši 
od Slovana! Sediaj igrišče tega 
kluba propada in letošnje poletje 
sta se sesula še oba gola kot sim
bol j stanja v tem športu. Ob pri
meru osnovne šole Polje nam ni 
težko ugotoviti, kje je potrebno 
iskati vzroke.

Tekmovanje je bilo letos na zelo 
visoki kvalitetni ravni med pio
nirji, medtem ko pričakujemo pri 
pionirkah to šele spomladi. Prvo 
mesto \pionirjev osn. šole Vide 
Pregare v obeh konkurencah ne 
preseneča, kajti to je odraz do
brega in vztrajnega dela telesno- 
vzgojnih učiteljev Miše Lajovčeve 
in Jožeta Mavriča. Sola z najbolj
šimi pogoji (Kette-Mum) je zopet 
razočarala, čeprav je- v poprečju 
boljša kot spomladi.

Najboljši strelci so bili pri pio
nirjih Počrvina (VP) in Jovanovič 
(KM), pri pionirkah pa Klopčič 
(VP) in Balažič (K).

Lestvice:
Pionirji:

Vida Pregare 4 4 0 0 58:23 8
Kette-Mum 4 3 0 1 54:30 6
Kajuh (Jarše) 4 2 0 2 4fi:45 4
Sostro 4 1 0 3 27:62 2
Polje 4 0 0 4 4:29 0

Pionirke:

Vida Pregare 4 3 0 1 23:5 6
Polje 4 2 0 2 16:13 4
Kette-Murn 4 2 0 2 11:11 4
Kajuh 4 2 0 2 10:21 4
Sostro 4 1 0 3 5:15 2
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Tokrat: nogometaši 
Slovana mislijo na 
gledalce in (kot še 

marsikdo) na II. ZV. ligo
TRETJI SLOVANOV KOLEKTIV SE JE ZOPET PRERINIL 
V VRH SLOVENSKEGA NOGOMETA. — NAS NAMEN 
JE ATRAKTIVNOST - TO VABI GLEDALCE! ŽELI
MO, DA BI NOGOMET ZAVZEMAL TISTI PROSTI CAS 
MLADINE, KI GA SEDAJ PREBIJE NA ULICI ALI PRI 
JUKE-BOXU.

MOŠČANSKA
SKUPNOST
šport

Košarkarji Slovana 
•stanejo v ZKL

Kot je znano, so bile preti 
kratkim kvalifikacije za zvez
no košarkarsko ligo, kjer je 
moral naš Slovan zopet po
skušati srečo. Tudi tokrat mu 
je uspelo; zmagal je v svoji 
skupini in tako postal član 
ZKL vsaj še za leto dni. Ven
dar pa pri tem ne smemo 
ostati le pri upanju, kajti v 
enoletnem nastopanju v elitni 
konkurenci si je moralo moš
tvo že nabrati tolikšne izkuš
nje, da porazi ne ibodo več 
opravičljivi. Temu v prid go
vori tudi dolga doba priprav, 
ki jo imajo pred seboj. Po 
prejšnjih sklepih KZJ bi se 
morala liga začeti šele v ju
liju; sedaj so to premaknili 
na 17. april, bodo pa med 
prvenstvom zopet odmori (po 
stari, ne ravno uspešni košar
karski praksi). To prvenstvo 
bo še na igriščih »pod milim 
nebom«, naslednja pa baje že 
zagotovo v dvoranah.

ROKOMET V MOSTAH
Končan je jesenski del tek

movanja v slovenskih roko
metnih ligah. Prvič v zgodo
vini meščanskega rokometa so 
igralci Slovana na prvem me
stu v republiški ligi. Žal je to 
šele prvi del tekmovanja in 
jih čaka še pomladanski del, 
ki bo prav za Meščane najtež
ji, saj igrajo z najhujšimi na
sprotniki v gosteh. Vendar je 
že to uspeh, čeprav ni preveč 
upanja, da bi ga spomladi po
novili. Pač pa bo to gotovo 
uspelo mladincem, ki so v re
publiški ligi mladincev prvi, 
in to brez poraza. V enem so 
podobni članom; v odlični gdl- 
diferenci. Že kot po pravilu 
vedno prve tokrat dekleta ča
kajo boljših časov. Ekipa je 
povsem nova. Ce !bo uspela 
biti ob (koncu druga, bo to 
večji uspeh kot vsa dosedanja 
prva mesta, kajti če jim bo z 
novo ekipo uspelo to, potem 
bodo lahko 'kasneje znova po
segle tudi po prvem mestu.

KAJ PA BALINARJI?
Koti je znano, delujeta v 

naši občini 2 balinarska klu
ba: Polje in Kemična tovar
na. V Polju so že dolga leta 
zbrani kvalitetni igralci, ki sc 
stalno bojujejo za najboljša 
mesta v Sloveniji, tako da 
drugo mesto v ljubljanski 
okrajni ligi — vzhodni skupi
ni — za njih ne more biti po
seben uspeh. Bolj se lahko po
hvalijo balinarji Kemične to
varne, ki sicer že skoraj leto 
dni balinajo, na takem tekmo
vanju pa so le nastopali šele 
prvič. Tako je njihovo šesto 
mesto primerno lep uspeh.

Pri občinski zvezi za telesno 
kulturo je sedaj začel z delom 
tudi odbor za društva TVD 
Partizan, ki ga vodi Marjan 
Gostinčar. Skupno z društvi so 
sklenili, da bodo še letos za
čeli s stalnim meddruštvenim 
tekmovanjem v telovadbi in 
sicer z oddelki pionirk in pio
nirjev. Ce jim to uspe, jim 
bomo morali iz srca čestitati, 
kajti takšnega tekmovanja do
slej še ni bilo, pa tudi telo
vadba, nekoč ena najbolj pri
ljubljenih telcsnokulturnih de
javnosti, bi prerojena zopet 
dobila na svojem ugledu.

Latini načrt Slovanovega 
športnega kolektiva za leto 
1964 sta že dosegla 2 kluba, 
tretji, nogomet, je trenutno 
pri 8(1 % realizaciji. Vsi so za
dovoljni, vendar o njih pri
hodnjič — nogometaši pa bo
do na svoje zadovoljstvo ča
kali še 2 nedelji. Sedanje sta
nje pa je takole: I. ekipa čla
nov 2. mesto v republiški ligi, 
mladinci 8. mesto v republi
ški ligi, pionirji so prvaki 
ljubljanske nogometne pod- 
zveze.

Letos je bilo v nogometnem 
klubu zastavljeno vse na no
vo: novi igralci, nov trener, 
nova — ne, stara želja!

Najprej trener. Končno je 
uspelo klubu dobiti trenerja, 
ki dela marljivo in uspešno. 
Tak je lahko le profesionalni 
trener, ‘ki se ves posveti delu. 
Trener Janez Pišek je pred 
tem z velikim uspehom treni
ral ekipo Ljubljane, ki je bi
la (kljub slabim igralcem ved
no v vrhu slovenskega nogo
meta. Znan je po tem, da za
hteva pri svojem delu strogo 
disciplino, lastnost, ki je no
gometni travnik ne pozna pre
več. Zato so bile v začetku 
težave, a s pomočjo uprave je 
sedaj ito že mimo. Prej ne- 
vigrani odlični posamezniki se 
že prelivajo v homogeno celoto 
in po zadnjih rezultatih lah
ko upamo, da bo šlo tako tudi 
naprej.

Ne moremo govoriti o nobe
ni perspektivni ekipi, če ne 
omenimo naraščaja. Žal pa so 
mladinci trenutno najslabša 
točka tega kolektiva. Kaže, da 
imajo za to ekipo premajhno 
selekcijo, točneje: potrebno bo 
delati s pionirji prav vseh 
meščanskih šol.

Seveda ne moremo mimo 
morda najpomembnejše ekipe: 
funkcionarji. Znano dejstvo v 
telesni kulturi je, da funkcio
narjev ni oziroma jih je prav 
malo. Nogomet ni nikoli v za
dregi, tako tudi tu. Upravni 
odbor kluba pod vodstvom An
tona Nanuta ima vse zasluge 
za tako stanje v klubu.

To je le kratek komentar, 
upajmo, nepristranski In, pre
pričani smo, nepopoln. So 
namreč problemi, ki jih tak 
komentar ne more obravnar- 
vati brez osnove — če naj bo 
nepristranski. V nogometu 
pa je vedno dovolj proble
mov, ki zanimajo širok krog 
javnosti, pa ji je na vodjo le 
komentar!

Vendarle poskusimo zasta
viti kako vprašanje odgovor
nim, to pot tehničnemu vodji 
NK Slovan Viliju Pfundnorju, 
dolgoletnemu športnemu funk
cionarju.

Čeprav smo že pri koncu se
zone, nas le zanima, kako ste 
se pripravili nanjo?
— Prva naša naloga je bila 

dobiti strokovnjaka, ki bi 
sc res ves posvetil nogo
metu. Amater, ki dopoldne 
opravlja redno službo, te
ga ne zmore. Imeli smo sre
čo in pridobili tov. Piška.

Drugič so tu igralci. Mno
go je ugibanj, resnica pa 
je znana vsakemu pozna
valcu nogometnih razmer: 
v vseh ljubljanskih klubih 
igra precej študentov, ki 
so prišli v Ljubljano štu
dirat. Vsakdo pa nristopi

pač v tisto sredino, kjer 
meni, da bo laže uspel, ozi
roma se bo več naučil. Dej
stvo je, da ima Slovan tre
nutno s profesionalnim 
trenerjem, lepimi športni
mi napravami in delovno 
upravo najboljše pogoje za 
delo. Ni čudno, da se je 
marsikdo najraje odločil za 
NK Slovan. Pa še nekaj: 
Slovan je postal že skoraj 
nekakšna odskočna deska 
za Olimpijo. Vse to so 
prednosti v našo korist.'

Kako boste čakali na po
mlad?

— Za jesen še nismo predvi
devali, da bomo pri vrhu. 
Spomladi igramo z najtež
jimi nasprotniki doma.

Kateri je največji cilj 
kluba?

— Ekipa, ki bi z atraktivno 
igro tako navdušila pred
vsem mladino, da bi se tu
di ona v večji meri aktivi
rala. Tako bomo lahko do
bili dobre nogometaše tu
di doma.

Zakaj so mladinci pri re
pu tabele?

— Menjava generacij. Lanska 
ekipa je prestara in nasto
pajo sedaj lanski pionirji. 
Vendar verjetno ne veste 
za drugi uspeh. Kljub me
njavi tudi pri pionirjih so 
ti letos prvi v ljubljanski 
nogometni podzvezi.

Zakaj ni v ekipi nobenega 
Moščana?

— To je, kot sem že povedal, 
naš cilj, (trenutno ipa te
žava.

Povejte nam torej kaj o te
žavah!

— Mladina med 14. in 18. le
tom se ne zanima za nogo
met, verjetno sploh ne za 
šport. Verjetno je temu 
krivo to, da je mladina po 
končani osnovni šoli veči
noma prepuščena sama se
bi. Privlačnejše kot šport 
je huliganstvo. Nedvomno 
je to posledica preslabe 
športne vzgoje v šoli. (Zna
na je, da so pogoji za pouk 
telesne kulture v osnovnih 
šolah naše občine obupni. 
Op. p.). Ne skrivajmo, da 
teh posledic ne vidimo vsak 
dan več tudi v naši bliž
nji okolici. Oprostite: Ne 
pričakujte od nas dobrih 
športnikov, če jih ne vzga- ; 
jamo takrat, ko je najbolj 
potrebno.

Vem, da vas muči vpra^ 
šanje o denarju. Naš klub 
potrebuje za prihodnje leto 
za normalno delovanje 12 
milijonov. Nobenega raz- 
meta vanja, nobenih na
grad. Vsak si lahko ogleda 
naš predračun. Vsak, tako 
da se bodo lahko nehale 
govorice o nekakšnih na
gradah ipd.

Pa še skromna želja. Po
trebujemo tribuno. Tre
nutno temu služijo le štiri 
stopnice za gledalce.

Odprto atletsko 
prvenstvo obilne 

Moste - Polje
Minuli mesec je občinska 

zveza za telesno kulturo sku
paj z obč. komitejem ZMS 
priredila atletsko tekmovanje 
za mladince. Udeležilo se ga 
je 67 tekmovalcev in 16 tek
movalk iz 8 mladinskih akti
vov, iz podjetij in krajevnih 
aktivov ZMS. Udeležba moš
kih tekmovalcev je nedvom
no velik uspeh, pri dekletih 
pa so nastopile le mladinke 
gimnazije po 1 tekmovalka iz 
Zaloga in Zadobrove.

Ob dobri organizaciji so bi
li doseženi naslednji rezultati:

ŽENSKE:

Tek na 60 m
1. Rebernik (gimn.) 9,9 sek.
2. Djuraškovič (g.) 9,9 sek.
3. Andoljšek (Zadobrova)

10,0 sek.

Tek na 600 m

1. Lapajne (g.) 2,07,2
2. Misson (g.) 2,10,8
3. Marenčič (g.) 2,25,0

Met krogle 3 kg

1. Jagodic (g.) 7,60 m

Skok v višino

1. Brezovec (g.) 130 cm 
3. Meljo (g.) 130 cm 
3. Verbek (g.) 120 cm

MOŠKI:

Tek na 100 m

1. Rajko Zidan (Zalog)
12,5 sek.

2. Franetič (g.) 12,6 sek.
3. Ausperger (g.) 12,8 sefc.

Tek na 300 m

1. R. Zidan (Z) 39,8 sek.
2. Luzar (Indos) 40,2 sek.
3. Stembal (Z) 41,2 sek.

Tek na 1000 m

1. Luzar (I) 2,53,7 min.
2. Loman (g.) 2,57,4 min.
3. Sef (g.) 2,57,5 min.

Skok v daljino

• 1. Sef (g.) 5,50 m
2. Zajc (g.) 5,43 m
3. Franci Zidan (Z) 5,20 m

Skok v višino

1. Krašman (Indos) 1,65 m
2. F. Zidan (Z) 1,60 m
3. Majtinger (g.) 1,55 m

Met krogle 5 kg

1. Benčina (g.) 13,98 m
2. Zajc (g.) 13,56 m
3. Obranovič (VP 7414)

12,89 m.
Ekipno so tekmovale samo 

moške ekipe, vratni red pa je:

1. Gimnazija Moste 5.645

2. ZMS Zalog 3.654 točk.
3. VP 7414-letališče 2.396 t
4. ZMS Indos 1.474 točk.
5. Šolski center tiska In pa

pirja 1.203 točk.
6. ZMS Zadobrova 1.142 t.
7. ZMS Tovarna kleja 7701. .
8. ZMS Izolirka 502 točki.

I. kolo obžinske 
atletske lige

PIONIRKE:

Tek na 60 m
1. Peterlin (osn. š. Polje)

9,1 sek.
2. Mam (P) 9,3 sek.
3. Kosec (osn. š. V. Pregare) 

9,4 sek.

Tek na 300 m
1. Zupančič (VP) 51,7 sek.

2. Jordan (P) 53,9 sek.
3. Velikovrh (osn. š. Kette« 

Murn) 54,4 sok.

Skok v višino

1. Češnovar (P) 125 cm
2. Hvala (KiM) 120icm
2. Lenarčič (P) 115 om

Skok v daljino

1. Gole (KM) 387 cm
2. Kivartuh (P) 371 cm
3. Žuljan (KM) 362 cm

Met krogle

1. Židan (osn. š. Sostro)
8,69 m.

2. Cimerman (osn. š. Kajuh- 
Jarše) 8,41 m

3. Esih (P) 8,02 m

Štafeta 4 X 60 m

1. Polje 36,5 sek.
2. V. Pregare 39,5 sek.
3. Sostro 40,3 sek.

PIONIRJI:

Tek na 60 m

1.—2. Mencinger (KM)
Trtnik (VP) 8,1 sefe.

3. Masten (K) 8,4 sek.

Tek na 400 m

1. Andrič (P) 1.01,3
2. Zivfeovič (VP) 1.01,6
3. Kresnik (P) 1.03,4

Skok v višino

1. Eržen (K) 135 cm
2. Jurca (S) 135 cm
3. Dalo ran c o (P) 130 cm

Skok v daljino

1. Stembalj (P) 521 cm.
2. Husar (KM) 492'cm
3. Logar (KM) 489 cm

Met krogle

1. Tomše (P) 9,20 m
2. Slapar (KM) 9,05 m
3. Trošt (VP) 8,73 m

Štafeta 4 X 60 m

1. Polje 33,3 sek.
2. Kette-Murn 34,3 sefe.
3. V. Pregare 35,0 sefe.

V ekipnem tefeimoivanju vo" 
di po prvem kolu ekipa P'0" 
nirjev In pionirk z osnovne 
le Polje. Zelo slab pa je zbir 
točk in mesto dosedanjetS3, 
stalnega zmagovalca, osn. So" 
le Kette-Murn. Prav ta š°la 
ima najboljše pogoje za tr?" 
ning atletike, tako da krivd® 
prav gotovo ni v •tekmovalcih'

1. Polje 11.851 točk,
2. V. Pregare 10.403 točke.
3. Kette-Murn 9.484 točk.

MOSČaNSkAl

M občanska skupnost, 
občinskega odbora SZDL LlU 
Ijana Moste-Polje, izhaja f 
krat mesečno v 3200 izv°a,,nl 
Ureja uredniški odbor, 0la~ n 
in odgovorni urednik 
Sturm, tehnični urednik , 
lan Pritekelj. Rokopise 
ke pošiljajte na naslov: VT. 
ništvo in uprava MSK, L> ,e. 
Ijana, Ob Ljubljanici ^
lej on 36-690, interno 3. to ^ 
pisov ne vračamo. Tekoči ,n. 
čun pri NB Ljubljana, o°e 
ski odbor SZDL Ljubiji 
Moste-Polje, Moščanska s tTlct 
nost 600-14-608-211. Cel0„iiet- 
naročnina 240 dinarjev, P 1 aj 
na 120 dinarjev (Pia^!f.n 20 
prej) posamezna $tevu* 
dinarjev. Tisk CZP K°če 

tisk, Kočevje


